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«ҚАЙСАР» САТЫЛСА 
ҚАЙДА БАРАДЫ?
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ЗЕЙНЕТАҚЫНЫ 
АРТТЫРАДЫ

Б�гінде зейнетаы ж�йесінде жа�а әлеуметтік саясат негізінде 
ауымды �згерістер ж�зеге асырылуда. Мәселен, 2023 жылы 5 
желтосанда Мемлекет басшысы «2024–2026 жылдар�а арнал�ан 
республикалы бюджет туралы» за��а ол ой�ан болатын. Осы�ан 
сәйкес, салада бірнеше негізгі �згеріс к�шіне енді. Атап айтанда, 
2024 жыл�ы 1 а�тардан бастап жинатаушы зейнетаы ж�йесіне 
ж%  мыс берушіні� міндетті зейнетаы жарналары (ЖМЗЖ) ен-
гізілмек. 

�рине, оның м�лшері қызметкердің ай сайынғы табысына байланысты 
болады және жұмыс берушілердің қаражаты есебінен қаржыландырылады. 
Жұмыс берушіге бірден салмақ салмау мақсатында жарнаны кезең-кезеңімен 
ұлғайту жоспарланған. Атап айтқанда, 2024 жылғы 1 қаңтардан бастап  
жарна 1,5 пайыз, келесі жылғы 1 қаңтардан бастап – 2,5 пайыз, 2026 жылғы 
1 қаңтардан бастап – 3,5 пайыз, 2027 жылғы 1 қаңтардан бастап – 4,5 пайыз, 
2028 жылғы 1 қаңтардан бастап 5 пайыз болады.

Жұмыс берушінің міндетті зейнетақы жарнасын салық салынатын кіріс 
шегеріміне жатқызу жұмыс берушінің жүктемесін 
теңестіруге бағытталған. Заңнамаға сәйкес, 
жаңадан енгізілген зейнетақы жарнасы тек 
1975 жылы және одан кейін туған азаматтар 
үшін т�ленбек.

(Жалғасы 4-бетте)

Ел +кіметі мал шаруашылы�ын дамытуды� 2024-2026 жыл-
дар�а арнал�ан жол картасын әзірледі. Ол бойынша жа�а экс-
портты нарытар ашылып, ет �ндірісіні� �зіндік %ны т�мендетілуі 
тиіс. Мал шаруашылы�ында�ы стратегиялы ма�ызы бар сала – 
ветеринария. Ж�йелі т�рде ж�ргізілетін реформаларды� жа�а-
лы�ы жайында Ауыл шаруашылы�ы вице-министрі Аман�али 
Бердалиннен с%рап-білгенді ж�н к�рдік.

МӘЖІЛІС ТӨРАҒАСЫ ПАРЛАМЕНТ 
ПАЛАТАЛАРЫНЫҢ БІРЛЕСКЕН ОТЫРЫСЫН 

ШАҚЫРУ ТУРАЛЫ ӨКІМГЕ ҚОЛ ҚОЙДЫ

Мәжіліс т�ра�асы Ерлан :ошанов Парламент Палата-
ларыны� бірлескен отырысын шаыру туралы <кімге ол 
ойды. 

«Қазақстан Республикасы Конституциясының 58-бабы 
4-тармағының 2-тармақшасына сәйкес Қазақстан Республикасы 
Парламенті Палаталарының бірлескен отырысы 2024 жылғы 
19 қаңтарда сағат 10.00-де Астана қаласында шақырылсын», – 
деп жазылған *кім мәтінінде.

ТІЗГІНСІЗ КЕТКЕН 

ТАРИФТАРИФ

АЙЫППҰЛДАН 
ҚАЙРАН БАР МА?

Қазақстанды сапалы ұялы байланыспен 
қамтамасыз етуге Цифрлық даму, инно-
вациялар және аэроғарыш �неркәсібі 
министрлігі жауапты. Ол нарықтағы бассыз 
кеткен ойыншыларды ж�нге салып, тариф 
атаулыны тәртіпке келтіруі тиіс еді. Осы 
мақсатта министрлік жазалау тетігін қайта 
іске қосты. 

Ведомство реттеуші ретінде айыппұл салу 
түрінде жауапкершілікке тарту уәкілеттігіне 
ие. Бұл үшін ол ұялы байланыс пен интернет 
желісіне қол жеткізу сапасына тұрақты 
мониторинг жүргізіп тұратын к�рінеді. 
Содан ол сапасыз қызмет ұсынғаны үшін 
Tele2, Kcell және Beeline ұялы байланыс 
операторларына 2023 жылы жалпы сомасы 
3,2 млрд теңге айыппұл салған. Бірақ олар 
соның �зін толық т�лемепті. 

«Министрлік 2023 жылы 782 тексеріс 
жүр   гізіп, нәтижесінде 3 млрд 288 млн тең ге 
айып пұл салды. Бұл ретте заңнамада жеңіл-
дік тер қарастырылған, соларды ескергенде, 
опе раторлар жалпы к�лемі 1 млрд 644 млн тең ге 
айыппұл т�леді. Оның ішінде Tele2 – 751,4 
млн теңге, Kcell – 563,2 млн теңге, Beeline 
329,4 млн теңге аударды», – деп хабар лады 
Цифрлық даму министрлігі. 

(Жалғасы 4-бетте)

МӘЖІЛІСТЕ 
ТАРҚАТЫЛҒАН ТҮЙТКІЛДЕР

Мәжіліс Спикері Ерлан :ошанов ты� т�ра�алы�ымен кеше Жалпы отырыс �тті. Онда депутаттар 
эколо гиялы таза к�лікті танымал ету және электромобильдер инфра%ры лы мын дамыту мәселелері 
бойынша за� жобасын бірінші оылымда ма%лдады. Сондай-а Халыаралы су а�ындарын кеме 
ж�рмейтін пай далану %ы�ы туралы конвенция мен ЕАЭО ше�берінде медициналы ма сатта�ы 
б%йымдар айналымы ту ра лы хаттаманы ратифика ция лады.

Сапасыз 
ыз мет к�рсеткені �шін 

Tele2, Kcell және Beeline-�а 
3,2 млрд те�ге айыпп%л салын-
ды. Б%�ан оларды� еште�есі де 

кетпейді: м%ны� бәрін олар тариф 
к�теру арылы т%тынушы лардан �ндіріп 
алады. Dялы байланыс нары�ында �лкен 
проблема ордалан�анын +кімет мойын-
дап отыр. Мысалы, халы %ялы байланыс 

тарифтеріні� жаппай ымбаттап жата-
нына наразы. Байланыс операторлары 

оны� инвестиция салу нәтижесінде 
к�терілгенін ал�а тартты. Тексеру 

оларды�, керісінше, инвес-
тицияны к�рт кеміткенін 

әшкереледі.

ТӨРТ 
ТҮЛІКТІҢ 

ЕСЕБІ ТҮГЕЛ 
ЦИФРЛАНАДЫ

Аман�али БЕРДАЛИН, 
Ауыл шаруашылығы 

вице-министрі:

ЖАҢА ЖАРНАЖАҢА ЖАРНА

ÇÅÉ
Í

ÅÒÀ
Қ

Û



БАҒДАР
№6 (4400)
18 �А�ТАР 2024 БЕЙСЕНБІ2

ҚОҒАМДЫҚ ҚАБЫЛДАУ 
ХАЛЫҚПЕН 
ЖАҚЫНДАСТЫРАДЫ

«AMANAT» партиясы айма�ты� және 
жергілікті жерлердегі халы�ты$ тыныс-
тіршілігінен хабардар және елмен етене 
жа�ын болу ма�сатында �о+амды� �абылдау 
б,лімдерін ашып, т/ра�ты ж/мыс істеп 
келеді. Б/л бірінші кезекте бас�арушы 
органда+ы азаматтар+а жергілікті жерлердегі 
адамдарды$ ,тініш-ша+ымдарын ты$дап, 
�ордалан+ан проблемаларын шешуге �о-
лайлы. 

«AMANAT» партиясы Шымкент қалалық 
филиалының Атқарушы хатшысы, қалалық мәслихат 
депутаты Жанар Бектаева кезекті қоғамдық қабылдау 
"ткізді. Жиынға қалалық тұрғын үй, жұмыспен қамту 

және әлеуметтік қорғау және сәулет, қала құрылысы 
және жер қатынастары басқармаларының жауапты 
мамандары қатысты. Келушілердің дені жер 
мәселесіне қатысты шағымдарын жеткізді. Мәселен, 
қала тұрғыны Күлбара Пердебекова жер кезегіне 
тұруға к"мек сұрай келген екен. Ал Ақшолпан +бди-
ева "зіне тиесілі жер учаскесін мемлекет мұқтажы 
үшін беруге келіскенін, алайда жер к"лемі мен ақысы 
дұрыс есептелмегенін айтты. Кәмила +ліқұлова 
Сайрам тұрғын алабында "з меншігіндегі жер 
учаскесінің бір б"лігі мектеп меншігіне тиесілі деп 
мәжбүрлеп алып қою мүмкін екенін айтып келді. 
Барлық арыз-шағымдармен жіті танысып, Шымкент 
қаласының сәулет, қала құрылысы және жер қаты-
настары басқармасының жауапты маманы "з бақы-
лауына алатынын жеткізді.

 «AMANAT» партиясыны$ А�мола 
облысты� филиалы жанынан ашыл+ан 
тіл клубында �аза� тілін 9йренемін 
деген жандарды$ �ара сы �алы$. Е$ 
бастысы, тіл 9йренушілерге �а за� тілін 
о�ытып ж9рген м/+алім – орыс /лтыны$ 
�ызы Алёна.

Бір жылдан бері Алёна Малькова-Солопова 
партия ғимаратына келіп, кешкі уақытта тегін 
сабақ беріп жүр.

Мемлекеттік тілді жетік меңгерген орыс 
қызы Зеренді "лкесіндегі Троицк ауылында 
дүниеге келген. Бұл ауылда негізінен "зге 
ұлттың "кілдері тұрады. Мектеп те орыс тілді 
болған. Алёнаның мемлекеттік тілді тез 
меңгеріп алғанына бойындағы тіл үйренуге 
деген қызығушылық әсер етсе керек. 

Алёнаның бірінші мамандығы – биология 
пәнінің мұғалімі. Шоқан Уәлиханов атындағы 
К"кшетау университетін қызыл дипломмен 
аяқ таған бойжеткен екінші рет қазақ тілі мен 
әдебиеті мамандығына түскен. Бүгінде К"к-
шетау құрылыс-технологиялық кол леджінде 
сабақ бере жүріп, кешкілік партия жанынан 

ашылған «С"йле» клубында қазақ тілін үй-
ретеді.

«Біз Қазақстан Республикасының азаматы 
болғандықтан мемлекеттік тілді білу міндеті-
міз деп ойлаймын. Қолымнан келгенше қазақ 
тілін үйренемін деушілерге мемлекеттік тілді 
мең гертуге тырысамын. Тіл үйренуге келуші-
лер дің дені "зге ұлт "кілдері. Олардың қатарын-
да мұ ғалімдер, студент тер, дәрігер лер мен 
зейнет керлер де бар», – дейді Алёна.    

Тіл жанашыры пауэлифтингтен 13 дүркін 
Қазақстан және үш дүркін Азия чемпионы. 
Осы арада, пауэрлифтинг ауыр атлетика 
спортының бір түрі екенін, онымен айналысу 
екінің бірінің қолынан келе бермейтінін айта 
кет кеніміз артық болмас. Осындай батыл қа-
дам ға барып, онымен қоса халықаралық жа-
рыс тарда еліміздің абыройын асқақтатып 
жүрген Алёнаға тек сәттілік тілейміз. 

Айта кететін болсақ, жалпы ел аумағында 
пар тия ның бастамасымен мемлекеттік тілді 
үйретуге арнал ған 12 клуб ашылған. Бүгінде 
онда 2 000-ға жуық адам қазақ тілін үйреніп 
жатыр. 

АЛЁНА ҚАЗАҚША 
ҮЙРЕТІП ЖҮР 

Алматыны$ �ала �/рылысын ба�ы-
лау бас �армасы былтыр мегаполисті$ 
таулы жер лерінде за$сыз �/рылыс 
салуды$ 54 дерегін аны�тады.

«44 нысан бойынша сотқа талап арыздар 
берілді, 31 талап арыз бойынша оң шешім 
қабылданды, ал қалғандары қаралып жатыр», 
– делінген Алматы қаласы әкімдігінің хабар-
ламасында.

Бұл ретте 31 талаптың 25-і заңды күшіне 
енген, 6 талап бойынша апелляциялық сатыда 
сот талқылау лары жүргізіліп жатыр.

Бұған дейін 2023 жылы құрылыс нысан-
дарын жос пардан тыс 1 074 тексеру барысында 
1 140 заң бұзу шылық анықталған.

«Басқарма объектілерді жоспардан тыс 
тек серуді алынған "тініштер негізінде «Қазақ-
стан Респуб лика сы сәулет, қала құрылысы 
және құрылыс қызметі туралы» заңның 
сақталуы тұрғысынан жүргізді.

Азаматтардың салынып жатқан объектілер 
бо йын ша толық және "зекті ақпарат алуы үшін 
бас қарма 8-705-896-60-00 н"мірі бойынша 
анықтама же лісін іске қосты», – делінген ха-
бар  ламада.

АЛМАТЫ ТАУЛАРЫНДАҒЫ 
ЗАҢСЫЗ НЫСАНДАР 
АНЫҚТАЛДЫ

�аза�станда �ырк9йектен бастап 11 жас-
та+ы �ыздар+а жатыр мойны обы рына �арсы 
вакцина салынады.

Алматы қалалық денсаулық сақтау басқармасы 
атап "ткендей, Қазақстанда 11 жасар қыздарға адам 
папилломавирусына қарсы вакцина егу қолға алын-
бақшы. Вакцина ата-ананың жазбаша келісімімен 
жаңа оқу жылының басында, яғни 2024 жылдың 
күзінде тегін салынады.

«Жатыр мойны обырының 97%-ы осы вируспен 
байланысты. Созылмалы вирус тасымалдау белгілі 
бір жағдайда жатыр мойны обырының дамуына 
әкелуі мүмкін», – деп хабарлады басқарма "кілдері.

Алматы онкологиялық орталығының б"лім мең-
герушісі Райхан Болатбекова жатыр мойны обыры 

толық алдын алуға болатын бірден-бір ісік екенін 
атап "тті.

«Жаппай екпе алатын тұрғындардың негізгі б"лігі 
– 9-13 жас аралығындағы жас"спірім қыздар. Бұл 
кезең қыздарды жыныстық белсенділіктің бас-
талуына дейін жаппай егу мақсатында таңдалды. Ең 
дұрысы, әйел вакцинаны жыныстық белсенділікке 
кіріспес бұрын алуы керек. Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымы вакцинаны 26 жасқа дейін алуды 
ұсынып отыр. Адам папилломавирусына қарсы 
вакцина жатыр мойны обырының алдын алады», – 
дейді маман.

Онкологтің с"зінше, былтыр мегаполисте жатыр 
мойны обырына 223 тұрғын шалдыққан. Алматы 
онкологиялық орталығында барлығы 2 522 әйел осы 
диагнозбен есепте тұр.

ЕКПЕ ОБЫРДАН 
ҚҰТҚАРАДЫ

Б9кіл әлем к,з тіккен Д9ниеж9зілік к,ш-
пен  ділер ойындары биыл 8-14 �ырк9йек 
ара лы+ында Астанада ,теді.

К"шпенділер ойындарына 100-ден астам мем-
лекеттен 4 000-ға жуық спортшы қатысып, Астанаға 
100 мыңнан астам турист келеді.

Ат спорты, ұлттық күрес түрлері, садақ ату, жамбы 
ату, дәстүрлі интеллектуалды ойындар, саятшылық 
"нер, арқан тарту сынды ойынның 20 түрінен жарыс 
және ұлттық "нердің 10 түрінен арнайы к"рсетілім 
сайысы "теді.

V Дүниежүзілік к"шпенділер ойындарының 
ашылу салтанаты «Астана-Арена» стадионында, 
жабылуы 10 мың адамдық «Қазанат» ипподромында 
"теді деп жоспарланған. «Қазанат» ипподромы 
аумағында «К"шпенділер әлемі» этноауылы құры-
лады.

Бір күнде 30 мың келушіні қабылдайтын этно-
ауылда Қазақстан мен әлем елдерінің үздік қол"нер 
шеберлерінің к"рме-жәрмеңкесі,  шеберлік 
сабақтары, ақындар айтысы мен т"л мәдениетімізді 
паш ететін қосымша іс-шаралар ұйымдастырылады.

V Дүниежүзілік к"шпенділер ойындарының 
ұраны – «ҰЛЫ ДАЛА ДҮБІРІ».

АСТАНАҒА 100 МЫҢ 
ТУРИСТ КЕЛЕДІ
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Мәжіліс Спикері Ерлан �ошанов-
ты! т"ра#алы#ымен кеше Жалпы 
отырыс "тті. Онда депутаттар эколо-
гиялы3 таза к"лікті танымал ету және 
электромобильдер инфра3;ры лы-
мын дамыту мәселелері бойынша 
за! жобасын бірінші о3ылымда 
ма3;лдады. Сондай-а3 Халы3аралы3 
су а#ындарын кеме ж>рмейтін пай-
далану 3;3ы#ы туралы конвенция 
мен ЕАЭО ше!берінде медициналы3 
ма3 сатта#ы б;йымдар айналымы ту-
ра лы хаттаманы ратифика ция лады.    

17 ЗАҢ ЖОБАСЫН 
ҚАРАДЫ

Жалпы отырыстың күн тәртібінде бар-
лығы 17 заң жобасы қаралды. Олар – сот 
жүйесі, судьялардың мәртебесі, процестік 
заң наманы жетілдіру,  Құрылыс кодексі, 
Су кодексі, #кімшілік құқықбұзушылық, 
денешынықтыру, аумақтық қорғаныс 
сияқты құжаттар. Осы тақырыптардың 
ішінде депутаттар үш мәселеге баса назар 
аударды деуге болады. Олардың алғашқысы 
экологиялық таза к(лікті танымал ету және 
электромобильдерге арналған инфрақұры-
лымды дамыту жайы. Заң жобасына баста-
машы болған депутаттың бірі – Самат 
Мұсабаев әріптестеріне заң жобасына 
түзетулерді таныстырды.

– Заңның алғашқы жобасын дайын даған 
кезде электромобильдерді кеңауқым ды 
қолдануға тежеуші фактор ретінде арнайы 
инфрақұрылымның болмауы және «мұнай 
(німдерімен» жүретін к(ліктер құнының 
т(мендігін атап (ткен едік. Қазір елімізде 
жағдай түбегейлі (згерді. Мысалы, 2023 жыл-
дың 1 қаңтарында электрқозғалт қышпен 812 
жеңіл к(лік тіркелсе, он екі айдың қорытын-
дысы бойынша 7 793 элек тр к(лігі тіркелген, 
бұл дегеніміз электро мобиль санының 9,5 
есеге (скенін к(рсетіп отыр, – деді ол.

Оның айтуынша, «жасыл» к(ліктерге 
сұраныстың к(беюі қажетті инфрақұры-
лымды дамытуды ілгерілетуді талап етеді. 
Заң жобасының қабылдануы осы қажетті-
лікті (теуге мүмкіндік береді. Қосымша 
баяндамашы Экология мәселелері және 
табиғат пайдалану мәселелері комитетінің 
мүшесі Арман Қалықов та заң жобасында 
«электромобиль» және «электрмен қуаттау 
стансасы» деген жаңа ұғымдар енгізілгенін 
айтты. Электромобильдерді тұрақ пен пар-
кингтерде арнайы орындармен қамта ма-
сыз ету жоспарланған, ал олардың ие лері 
автотұрақ ақысын т(леуден боса тылады. 
Жолдарды жобалау кезінде элек тр мен 
қуаттау стансаларын орналастыру үшін 
резервке қою, оларды тұрғын және қоғам-
дық аймақтарда орналастыру к(з делген.

Жиында сондай-ақ «#кімшілік құқық-
бұзушылық туралы» кодекстегі ілеспе 
түзетулерде электр қозғалтқыштарымен 
жабдықталмаған к(лік құралдарының 
жүргізушілеріне электр зарядтау станса-
ларымен жабдықталған орындарда тұрақ-
тауға тыйым салатын норма енгізу ұсы-
нылды. Талқылау қорытындысы бойынша 
депутаттар екі заң жобасын да бірінші 
оқы лымда мақұлдау туралы шешім қабыл-
дады. Құжаттарды одан әрі талқылау жұ-
мыс тобының отырыстарында жалғасады.

Сондай-ақ Мәжіліс екі халықаралық 
құжатты ратификациялап, Сенаттың 
қарауына жіберді. Біріншісі – Халықаралық 
су ағындарын кеме жүрмейтін пайдалану 
құқығы туралы конвенция. Ол туралы Су 
ресурстары және ирригация министрі 
Нұржан Нұржігітов баяндама жасады.

– Конвенция бүкіл әлем бойынша 
трансшекаралық (зендерді, к(лдерді және 
олармен байланысты жерасты суларын тең 
құқықты және тұрақты басқаруға ықпал 
ету үшін жаһандық құқықтық негізді 
қамтамасыз етеді. Оған қосылу Қазақстан-
ның халықаралық құқық қағидаттары 
негізінде трансшекаралық (зендерді пай-
далану және қорғау бойынша к(рші ел-
дермен ынтымақтастықтағы ұстанымын 
нығайтады, – деді министр.

Келесі құжат 2014 жылғы 23 желтоқ-
сандағы Еуразиялық экономикалық одақ 
шеңберінде медициналық мақсаттағы бұ-
йымдар айналымының бірыңғай қағи-
даттары мен қағидалары туралы келісімге 
(згерістер енгізу туралы хаттамаға қатысты. 
Денсаулық сақтау министрі Ажар Ғиният-
тың айтуынша, хаттамаға сәйкес мүше 
мемлекеттің ұлттық заңнамасының талап-
тары бойынша медициналық бұйымдарды 
тіркеу құқығын беру 2025 жылғы 31 жел-
тоқсанға дейін ұзартылады.

– Бүгінде Қазақстан Республикасында 
1 820 медициналық бұйымды (ндіретін 118 
отандық (ндіруші бар. Ұлттық заңнама 
бойынша 12 мыңға жуық медициналық 
бұйым тіркелген, оларды Еуразиялық 
экономикалық одақ шеңберінде қайта 
тіркеудің қажеті жоқ, – деді министр.

Осы күні Мәжіліс комитеттері «ҚР Сот 
жүйесі мен судьяларының мәртебесі 
туралы» Конституциялық заңға енгізілетін 
(згерістер туралы заң жобасын, Құрылыс 
және Су кодекстерінің жобасын, сондай-
ақ бірқатар жаңа заң жобасын жұмысқа 
алды. 

АЛТЫННЫҢ ИГІЛІГІН 
К�РМЕГЕН ҚАЛАШЫҚ

Жалпы отырыс соңында мәжі ліс-
мендер (зекті әлеуметтік-экономикалық 
мәселелер бойынша жауапты мемлекеттік 
органдарға 18 депутаттық сауал жолдады. 
«AMANAT» партиясы фракциясының 
мүшесі Жарқынбек Амантайұлы Премьер-
Министрдің бірінші орынбасары Роман 
Скляр мен Бас прокурор Берік Асыловқа 
жолдаған депутаттық сауалында жыл 
басында Павлодар облысының Баянауыл 
ауданындағы «Майқайың Алтын» акцио-
нерлік қоғамы аумағында болған апат 
жайын қозғады.

– Ең (кініштісі, құлаған жердің асты на 
бұрын шахта болғанын ешкім ескерт пеген. 
Тіпті, үстінен жол салған және сол жол ды 
қызметкерлер осы күнге дейін пай  да ланып 
келген. Ал техникалық қауіп сіздік ша-
раларына сай ол жерді қоршауға алып, 
қауіпті аймақ ретінде оқшаулап тастау 
керек еді. Бұл мәселенің басы ғана. Сора-
қысы, Майқайың кентінің «Шанхай» ша-
ғынауданының асты да шахтаға ай налып 
кеткен. Апаттан кейін (міріне т(н ген 
қауіпке алаңдап отырған тұрғындар кен 
қазу барысындағы жарылыстардан үй 
іргесі солқылдап кететінін айтып отыр. 
100-ге жуық шаңырақ орналасқан аумақ 
қазіргі опырылып құлаған жерден небәрі 
500 метр қашықтықта орналасқан.

Бүгінде 10 мыңға жуық халық тұратын 
елді мекеннің негізгі тіршілік к(зі де осы 
кен орындарында. Тек «Майқайың Ал-
тында» мыңнан астам жергілікті тұрғын 
еңбек етеді. «Майқайың Алтын»  ресми 
сайтындағы мәліметтерге сүйенсек, 
кәсіпорын құрылған уақыттан бері мұнда 
16,7 млн тонна кен (ндірілген. Бұл деге-
німіз – 80 тонна алтын, 1 240 тонна күміс, 
204 мың тонна мыс, 300 мың тонна мы-
рыш. 13 млн тоннадан астам кен кәсіп-
орын ға қарасты кен байыту фабрикасында 
қайта (ңделген. С(йте тұра, «Майқайың 
Алтын» (з қаржысына кентте ешқашан 
тұрғын үй салмаған, балалар алаңы, спорт-
тық немесе әлеуметтік нысандар тұрғыз-
баған. Тек жылына жергілікті бюджетке 
барды-жоқты алым-салық т(леп келген.

Ал енді осы акционерлік қоғамның 100 
пайыз акциясы Кипр Республикасында 
орналасқан Rence Enterprises LTD ком-
паниясына, Милан Попович деген биз-
несменге тиесілі. Еліміздің байлығына 
кенелген бұл бай-патшалардың ісін кім 
қадалауға алады? Осыған байланысты 
бірінші комиссияның жұмысын ашық әрі 
жұртшылықпен, жергілікті тұрғындармен 
бірлесе отырып үйлестіру керек. Екінші, 
осы маңдағы бар лық шахталық жұмыс 
жүргізілген ау мақты анықтап, оларды 
қауіпсіздік ереже леріне сай оқшаулау 
керек. Үшінші, шахтаның маңында 
орналасқан шағын ауылдың тұр ғындарына 
барлық қауіпсіздік жағдайын қарастыру 
қажет. Т(ртінші, еліміздің байлығын 
пайдаланып, бірақ әлеуметтік к(мекті дер 
кезінде к(рсетпей отырған шетелдік 
компанияларға заң жү зінде қатаң шаралар 
қолданылып, ескерту жасалуы қажет. 
Бесінші,  орын алған апатқа және 
техникалық қауіпсіздіктің сақтал мауына 
түрткі болған жағдайға Прокура ту ра әді-
летті бағасын беруі қажет», – дейді ама -
наттық депутат Жарқынбек Аман тайұлы.

 
ҮШҚОҢЫР АЛАТАУДЫҢ 

БАУРАЙЫНДА...
«AMANAT» партиясы фракциясы 

мүшелері атынан Премьер-Министрдің 
орынбасары Серік Жұманғаринге және 
Бас прокурор Берік Асыловқа депутаттық 
сауал жолдаған Мақсат Толықбай «Үш-
қоңыр» жайлауының «түйені түгімен, 
биені жүгі мен жұтқан» ескі Қазақстанның 
жұ мы  рында кеткенін ашына жеткізді. Біз 
де сауал мәтінін мұртын бұзбай жарияла-
ғанды ж(н к(рдік.

– Тау – жаратылыстың жарты б(лшегі. 
Ол қанша асқар, асқақ болса да, аспанның 
астында екенін ешкімнің естен шығаруға 
қақы жоқ. Бірақ ел аман, жұрт тынышта, 
«тау-тасты қойын-қонышына тығып, 

меншіктеп алыпты» дегенді естідіңіздер 
ме?! Ендеше айтайын. 

Үшқоңыр деген таудың барын бәріңіз 
білесіздер. Талайлардың кіндік қаны 
тамып, тірлігіне арқау болған сол тау 
бүгінде сай-сала, қырат-жоталарымен тү-
гел бір азаматтардың ғана меншігінде. 
Алматы облысындағы Үшқоңыр үстіртіне 
барар жолды басынан-аяғына дейін мұздай 
қаруланған топ күзетеді. Жол жоқ емес, 
бар. Бірақ жабық. К(зіммен к(ріп, сол 
таудың етегіндегі елмен тілдескен соң 
депутаттық сауалға арқау болып отыр.

Бірінші. Үшқоңыр Іле Алатау  паркіне 
қарайтындықтан, ол аумақты Ұлттық 
парктің күзетшілері күзету керек емес пе? 
#лде бұл тау «ДүниеАгро» компаниясына 
атасынан мұра болып қалған ба? Қыратқа 
кіреберістен 8 шақырым қашықта орна-
ласқан резиденцияның аумағы ғана 
қоршалып,  шлагбаум қойылса тағы бір 
сәрі... Ал жан баласын жуытпай,  тауды 
айналдыра қоршап тастау – барып тұрған 
бассыздық. Қарасай ауданының тұрғын-
дары (з жеріне (з малын жая алмай, 
пұшайман күйде отыр. 

Біз «AMANAT» партиясы жайылым 
тапшылығын шешу үшін арнайы «Жер 
аманаты» комиссиясының тікелей ара-
ласуымен республика бойынша 9 миллион 
гектардан астам жер қайтарсақ, ал оның 
осы аймақтан 1 400 гектары ел игіліне 
берілді. С(йтсек, онымыз бекер екен, 
«ама наттық» ағайын! Жұртқа қажет жайы-
лым жердің бәрі жаңағы қоршауда қалып 
қойған. Осылайша, жұрттың (з жеріне 
кірмек түгілі жаңағы қарулы бекеттен (туге 
дәті жетпей жүр.

Анығы, «ДүниеАгро» ЖШС-ға 2004 
жылы «Үшқоңыр» үстіртінде орналасқан 
жүздеген гектар жерге меншік құқығы 
заңсыз берілген. Xйткені заң талаптары 
бойынша,  (23-бап, 50-бап, 8 және 43-бап) 
арнайы мақсаттағы жерлерді заңды тұл-
ғалардың жекешелеп алуына құқығы жоқ. 
Тіпті, оны б(луге де келмейді. Бұл норма-
ларды жергілікті прокуратура жақсы 
біледі. Бірақ жердің заңсыз берілу фактісі 
бо йынша прокуратураның талаптарын сот 
қанағаттандырмай тастаған. Сорақысы да 
сол болып тұр. «Сонда Қазақстан Респуб-
ликасының заңына шекесінен қарайтын 
бұл не қылған шектен шығу?», – деген 
ха лық тың базынасына қалай жауап бе-
реміз?!

Бұдан басқа, «Үшқоңыр» үстіртінде 
Steppe AgroMeat, Breeding Company 
сияқты  екі-үш компания 13 597 га жерді  
әлі күнге дейін мақсатсыз пайдаланып 
отырғаны анықталды. Шұғыл қайтару 
керек! Алайда алпауыттармен алысуға 
әкімдік пен аудан прокурорларының 
пәрмені жетпей, тағы да дәрмені құри ма 
деген күдік те жоқ емес. Сондықтан Алма-
ты облысының Қарасай ауданында болып 
жатқан заңсыздықтарға Бас прокуратура 
мен Үкімет шұғыл назар аударып, арнайы 
комиссия құрып, жоғарыда мен келтірген 
мәселелерге тиісті құқықтық баға беруі 
тиіс деп есептеймін. Президенттің ел 
игіліне қайтарылуы қажет жайылым 
жерлер бо йынша тапсырмасын нақты 
орындауымыз керек,  – деді депутат.

СУБСИДИЯ МЕН ҚАРЫЗ
Келесі сауал Ауыл шаруашылығы 

министрі Айдарбек Сапаровқа арналды. 
Асылтұқымды мал шаруашылығының 
(німділігін және (нім сапасын арттыруды 
субсидиялау жайын с(з еткен депутат Бақ-
тықожа Ізмұхамбетов азыққа жұмсалатын 
шығындарды субсидиялау гидрометеоро-
логиялық қызмет растаған, (ңірде азық 
дайындауға теріс әсер еткен т(тенше 
жағдай жарияланған немесе қалыптан тыс 
ауа райы басталған кезде ғана жүзеге 
асырылатынына назар аудартты.

– Мал азығын субсидиялаудың тәрті-
бін біржола бекітетін уақыт болды. Жылдар 
бойы (згертіп, үлкен қиыншылықпен 
азық-түлік қауіпсіздігі үшін жүзеге асқан 
инвестициялық жобаларды сергелдеңге 
салуды қою керек. Бұл тәртіп бірнеше рет 
ашылып, жабылып, (згеріп, нәтижесінде 

табиғаты ауыр аймақтардағы асылтұқымды 
сауын сиыр шаруашылықтары қиналуда. 
Мысалы, Атырау облысының мал азығын 
сырттан сатып алатыны баяғыдан белгілі. 
Бұл туралы министрлікке жылдар бойы 
жазылды. Бұндай жағдай басқа аймақтарда 
да бар. Соған қарамастан осыдан 10 жыл 
бұрын ашылған «Первомай» ЖШС 
қаланы сүтпен, сүт (німдерімен қамта-
масыз етіп келеді,  – деді Қазақстанның 
Еңбек Ері, депутат, «AMANAT» партиясы 
фракция сының  мүшесі Бақтықожа 
Ізмұхамбетов.

Ал депутат Қайрат Балабиев Бас 
прокурор Берік Асыловқа жолдаған сауа-
лында Түркістан облысы Арыс, Түркістан, 
Кентау қалалары мен Қазығұрт, Отырар, 
Сауран, Сайрам және Шардара аудан-
дарының жеке кәсіпкерлері мен шаруа 
қожалықтарының «Аграрлық несие кор-
порациясы» АҚ Түркістан филиалы 
басшыларына заңсыз әрекеттері үшін 
қойған талап-(тініштерін жеткізді. Жо-
ғарыда аталған азаматтар 2015-2018 жыл-
дарда мал шаруашылығын дамыту үшін 
топтарға бірігіп, Түркістан облыстық фи-
лиалынан делдал «Арыс несие», «Наурыз-
несие»», «Отырар несие» және «Яссы-
несие» кредиттік серіктестіктері арқылы 5 
жылға 6%-бен несие алып, кепілге (зде-
рінің жылжитын және жылжымайтын 
мүліктерін қойған. Бүгінде 300-ден астам 
адам алған несие қарыздарын толық 
(теген. Бірақ кепілге қойылған мүлік 
құжаттарын рәсімдей алмай, к(птеген 
қиындыққа тап болған.

– К(пшілігі берешектерін 3 жыл бұрын 
жауып тастаса да, әлі борышкерлер есе-
бінен шығарылмаған. Сондықтан басқа 
банктер мен несие ұйымдарынан қаражат 
ала алмай немесе мүліктерін де сата алмай 
отыр. Тіпті, несиелерін толық (тесе де, 
кепілге қойған  мүліктерінен себепсіз 
айырылып қалу қаупі де бар. Оған себеп, 
делдал мекемелердің «Аграрлық несие 
корпорациясы» алдындағы қарызы. 
Мәселен, «Яссы-несие» КС қызметкерлері 
Түркістан облыстық филиалынан алынған 
8 млрд теңге м(лшеріндегі қаражатты  
бірнеше адамнан құралған белгісіз топ 
болып кепілсіз несие ретінде таратып, аса 
ірі м(лшерде жымқырған. Қазір заңсыз 
несие беру фактісіне қатысты Экономика-
лық тергеу департаменті  ҚК-нің 190 бабы 
4-б(лігі 2-тармағымен сотқа дейінгі 
тергеп-тексеру жүргізуде. Осы орайда,  
халыққа бір к(зден несие берудің орнына 
корпорация мен оның Түркістан облыстық 
филиалы жеке тұлғалармен жұмыс істе-
мейтін делдалдық және күмәнді кредиттік 
серіктестіктердің к(мегіне неліктен жүгін-
гені түсініксіз. Олардың осындай ұшқары 
әрекеттерінен адамдар зардап шегуде. 
Азаматтардың конституциялық құқықтары 
шектелуіне наразылық білдіруі орынды. 
Олар алған несиелерін толықтай (теген 
және делдалдық кредиттік серіктестіктер-
дің жұмысы мен қарыздары үшін жауап 
бермейді, – дейді «AMANAT» партиясы 
фракциясының депутаты Қайрат Балабиев.

Осы айтылғандардың негізінде депутат 
Бас прокурордан «Аграрлық несие кор-
порациясы» АҚ-ның Түркістан облыстық 
филиалы мен «Арыс несие», «Наурыз-
несие»», «Отырар несие» және «Яссы-не-
сие» кредиттік серіктестіктерінің Түркістан 
облысының халқына несие беруінің заң-
дылығын тексеріп, оның қорытындысы 
бойынша құқықтық баға беруін, берілген 
несие бойынша (з уақытында қарыздарын 
толықтай (теген азаматтардың кепілдікке 
қойған мүлік құжаттарын қайтару мүм-
кіндіктерін қарастыруын сұрап отыр.

БАТЫСТА ЖЕР ЗАҢНАМАСЫ 
ЖИІ БҰЗЫЛАДЫ

Депутат Абзал Құспан болса Бас 
прокурор Берік Асыловқа жолдаған 
сауалында Батыс Қазақстан облысы, 
(кінішке қарай, жер заңнамасы (те жиі 
бұзылатын аймақ екеніне назар аудартты. 
Ең сорақысы, ол заңбұзушылықтарды 
жер гілікті әкімдердің судьялар арқылы 
оп-оңай заңдастырып алатыны. Осы ретте 

ол с(зіне дәлел етіп Жоғарғы Соттың аза-
маттық істер бойынша екі шешіміне сіл-
теме жасады.

– Біріншісі, былтыр АШМ Жер ре сурс-
 тары комитеті тексеру жүргізіп, Орал 
қаласы әкімінің 20.02.2015 жылғы №605 
қаулысын заңсыз деп тану туралы талап 
арызбен сотқа жүгінді. Бұл құжатқа сәйкес, 
қала тұрғындарына бағбандықпен ай-
налысу үшін «Венера» бағбандық серік-
тестігі арқылы жер учаскелері заңсыз бе-
рілген. Заңсыздығы сол, аталған жер учас-
келері Жайық (зенінің рекреациялық су 
қорғау аймағына жатады. Ол аумақта 
қалың ағаш (сіп тұр, соған қарамастан ол 
жерлер Жайық-Каспий бассейн инспек-
циясының келісімінсіз берілген. Нәтиже-
сінде, қолданыстағы Жер кодексі, Су 
кодексі, Экология кодексімен, 200 мыңға 
жуық жер кезегінде тұрған оралдықтың 
конституциялық құқығы бұзылған.

Алайда сотта қала әкімінің (кілі заң-
бұзушылықпен толық келісе отырып, 
соттан ескіру мерзіміне, яғни жер беріл-
геніне 3 жылдан астам уақыт (тіп кетуіне 
байланысты уәкілетті органның талап 
арызын қанағаттандырудан бас тартуды 
сұрайды. Заңдылықты қадағалауы тиіс 
прокуратура (кілі де қалалық әкімдікті 
қолдап қорытынды береді, судья да олар-
мен келісіп талап арызды қанағат тан-
дырусыз қалдырады. Ал Жоғарғы Сот 
(зінің 01.12.2023 жылғы қаулысымен бұл 
шешімді заңды деп табады.

Ал екінші жағдайда керісінше. БҚО 
Жаңақала ауданы әкімінің бірнеше шаруа 
қожалық иесіне 2015-2017 жылдар ара-
лығында ауылшаруашылық мақсатындағы 
жерлерді конкурстық процедурасыз бер-
гені үшін қарау туралы уәкілетті органның 
талап арызын Жоғарғы Сот 13.12.2023 
жылғы қаулысымен ескіру мерзімі (ткеніне 
қарамастан, қанағаттандырып береді. Екі 
жағдайда да ескіру мерзімін қолдану 
туралы (тініш негізі бірдей, тексеруші де, 
сотқа жүгінген уәкілетті орган да бір 
орган, бірақ Жоғарғы Сот екі жағдайда екі 
түрлі шешім қабылдайды. Екі шешімнің 
арасы бар-жоғы 12 күн, ол аралықта жаңа 
заң қабылданып, азаматтық-процестік 
кодекс талаптары (згеріп кете қоймағаны 
түсі нікті, маған және менің сайлаушы-
ларыма Жоғарғы Сот қалыптастырып 
отырған сот тәжірибесі түсініксіз, – дейді 
депутат.

Бұрын адвокат қызметін атқарған 
Абзал Құспан мұндағы заңсыздықтардың 
себебін де айтып берді. Екі істің салдары 
да бірдей. Бірінде экологияға нұқсан келсе, 
енді бірінде шаруалар жерінен айырылып 
қалып отыр. 

– Бірінші жағдайда Орал қаласының 
сол кездегі әкімі А.К(лгінов қол қойған 
қаулы бойынша, заңсыз жер учаскесін 
алған жер иелерінің алдағы к(ктемде 
Жайық (зені жағасындағы ағаштарды 
қырқып, табиғатқа (лшеусіз зиян келтіре 
отырып құрылыс жұмыстарын бастауына 
кеңінен жол ашылды, себебі қолдарында 
Жоғарғы Соттың шешімі бар. Ол (з 
кезегінде қала тұрғындары мен табиғат 
жана шырларының ашу-ызасын тудыра-
тыны түсінікті, алайда ол жер иелерінің 
құрылыс жүргізуіне ендігі жерде ешкім 
тосқауыл қоя алмайды!

Сонымен қатар осы іспен айналысу 
барысында қолыма «Венера» бағбандық 
серіктестігінің арызы бойынша жергілікті 
Антикор тарапынан жүргізілген тергеу 
материалдары түсті, оған сәйкес 2019 
жылдан бастап осы факт бойынша тір-
келген қылмыстық іс екі рет қысқартылған! 
«Жайық» (зені бойындағы жерлер әу баста 
жергілікті әкімдік, гипрозем және про-
куратура қызметкерлері ұсынған тізім 
бойынша (з кісілерінің, орысша айтқанда 
«подставной» адамдардың атына рәсім-
деліп, кейін басқа адамдарға ауыстырылған. 
Бұл фактілер тергеу барысында анықталса 
да, қылмыстық іс бүгінгі күні тоқтатылған. 
Ең қызығы, дәл осы қылмыстық іс тергеліп 
жатқан тұста, 30.12.2022 жылы, яғни 
жаңажылдық қарбаласты пайдаланып 
әлдекімдер гипрозем мекемесінің архивіне 
қасақана (рт қойған, соның салдарынан 
жер кадастрының мәліметтер базасы 
орналасқан сервер жанып кеткен. Қазір 
бұл қылмыстық істе күдіктінің анықтал-
мауына байланысты тоқтатылған. Неге 
екені белгісіз, бұл қылмыстық істер (зара 
тығыз байланысты болса да, бір (ндіріске 
біріктірілмеген.

Ал екінші жағдайды алып қарайық, 
ондаған жыл бойы табан ақы, маңдай 
терімен жерлеріне малға қора, (здеріне 
үй-жай салып, ең бастысы мыңдаған бас 
мал жайып отырған қожалық иелері про-
цедура бұзылды деген желеумен сол жер-
лерінен Жоғарғы Соттың шешімімен 
айырылып отыр. Ол (з кезегінде шаруа 
қожалықтары мен (з күнін (зі зорға к(ріп 
отырған ауыл тұрғындарының ашу-ызасын 
тудыратыны түсінікті жағдай. Сонда 
Жоғарғы Соттың к(здегені не? Ол жер-
гілікті әкімдер мен ауыл шаруашылығы 
министрлігінің жетегінде кетті ме, әлде 
мақсаты әлеуметтік жағдайды шиеленістіре 
түсу ме? – дейді депутат.

Абзал Құспан бұл мәселені қазіргі об-
лыс прокуроры және антикор басшысына 
арнайы жолығып жеткізген. Қызметтеріне 
бұл оқиғалардан кейін тағайындалған бұл 
басшылар істі қайта жандандырып, әділ-
дікті қалпына келтіреді деп сенеді. 
Жоғарғы Сот заңдастырып берген ше-
шімнің ар тында осыншама заңсыздық 
жатқаны, тіпті қылмыстық фактілер 
болғаны еліміздегі құқықтық қатынастар 
ахуалының ушығып кеткенін білдірсе 
керек. Ендеше депутаттық сауалда к(-
терілген кейбір мәселелердің ендігі бір 
инстанциясы Конституциялық Сот болуы 
керек сияқты.

МӘЖІЛІСТЕ 
ТАРҚАТЫЛҒАН ТҮЙТКІЛДЕР

Нұрлан ҚОСАЙ
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Ал мобильді интернетті пайдаланатын ұялы 
байланыс абоненттерінің саны 17,4 млн-нан асты. 

Жалпы, Қазақстанда ұялы байланыс 
абоненттерінің саны 25,1 млн-нан к�п. 

Алайда н�мірін іске қосқанымен, мобильді 
интернетті қолданбайтын адамдар да бар. 

Елдос СЕНБАЙ

ТАРИФ
ТІЗГІНСІЗ КЕТКЕН 

ба

(Басы 1-бетте)

�йткенмен, айыппұл салу оларды 
тәр тіпке салмайтыны аңғарылады. �йт-
кені операторлар жылда дерлік айыппұл 
т�леп құтылады. Мысалы, Цифрлық 
даму министрлігі 2020 жылы 93 тексеріс 
жүргізе келе жарнамадағы уәделерін 
және шарттардағы міндеттерін орында-
май, ла   йықты сапада қызмет к�рсетпеген 
операторларға жалпы сомасы 47,8 млн 
теңге айыппұл арқалатты. 

2021 жылы тексеріс саны 562-ге де йін 
�сіп, айыппұл сомасы 5,5 есе �сіп, 
264 млн теңгеге жеткен. 2022 жылы жүр-
гізілген 1 175 тексеріс ұялы байланыс 
опе    раторларына 1,6 млрд теңге айыппұл 
жазылуына әкелді. 

Сапа сол бойы жақсартылмады. Бұған 
билікпен түрлі диалог алаңдарындағы 
қазақстандықтардың қаптаған шағымы 
дәлел. Ауыл-аймақ түгіл елорданың �зін-
де мобильді интернет «ауламайтын» ау-

дандар жетерлік. Алайда Бағдат Мусин-
нің командасы марқайып отыр. 

«Біздің жүргізілген тексеріс және 
айыппұлдар сомасының арттырылуы 
ұсынылатын қызметтердің сапасы үшін 
операторлардың жауапкершілігін артты-
руға мүмкіндік берді», – деген пікір 
білдірді Цифрлық даму министрлігінің 
баспас�з қызметі.

Сонымен, бір мезгілде бұл реттеу шінің 
ұйғарымдарын нарық алпауыттарының 
орындай бермейтіні әшкереленіп қалды. 
Мысалы, 2019 жылдан 2022 жылдар ара-
лығында операторлар �зіне ба   ғытталған 
ұйғарымдардың бар-жоғы 33%-ын ғана 
орындапты. 2023 жылы айыппұлдар 
к�лемі екі еседей арттырыл  ған соң опе-
раторлар уәкілетті органның ұйғарымда-
рының 65%-ын орындаған екен. 

Билік органының бұйрықтарына 
пысқыра қоймайтын азулы алпауыттар 
қа    тардағы тұтынушының мұң-зарын 
қайт сін?! �ділетті Қазақстанда бұл әділет-
   сіздікке де тосқауыл қойылса ж�н.

�Р АБОНЕНТ – 
ОНЫҢ ТАБЫС К�ЗІ

Қазақстандықтар толық тәуелділікке 
түсті. Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
агенттігінің дерегінше, республикада 

мобильді интернет – ғаламторға шығу-
дың негізгі к�зіне айналды. Себебі 
2022 жылдың қорытындысында сыммен 
берілетін тіркелген интернет абонент-
терінің саны тек 2,9 млн-ды құрады. 

Ал мобильді интернетті пайдалана-
тын ұялы байланыс абоненттерінің саны 
17,4 млн-нан асты. Жалпы, Қазақстанда 
ұялы байланыс абоненттерінің саны 
25,1 млн-нан к�п. Алайда н�мірін іске 
қосқанымен, мобильді интернетті қол-
данбайтын адамдар да бар. 

2023 жылы ұялы байланыс абонент-
терінің үлесі – 88%-ды, ал тіркелген те-
лефон байланысы абоненттерінің үлесі 
12%-ды құрады. 

Осы 88 пайыздың бәрі – ұялы байла-
ныс операторларының табыс к�зі. Олар-

салу – пәрменді шара емес, кекесін-иро-
нияға ұқсайды.

Жаңа жыл қарсаңында Бәсекелестік-
ті қорғау және дамыту агенттігі қазақ -
стандықтардың бағаны к�теруге қатыс-
ты шағымын қарау аясында ұялы бай-
ланыс саласына жүргізілген тергеп, 
талдауын аяқтады. Қорытынды түңіл-
теді. 2023 жыл бойы ұялы байланыс 
операторлары т�л тарифтік жоспарла-
рының бағасын 57,3%-ға дейін күрт 
арттырған. Салдарынан елдегі инфля-
цияның �ршуіне ықпал етті. 

Тіксінтетіні сол, ымыраласқаны ма, 
кім білсін, операторлар тарифтерін бір 
мезгілде к�теріп отырған. Мысалы, ан-
тимонополиялық орган тіркегендей, 
2023 жылдың тек мамыр-шілде айлары 

АЛПАУЫТТАР 
ҚАНЖЫҒАЛАҒАН 

НАРЫҚ
Ұялы байланыс операторлары маман-

дарының түсіндіруінше, әрбір тарифті 
қалыптастыруға к�птеген фактор әсер 
етеді. �лемдік тәжірибеде барлық опера-
тор мен қызметтерге жарайтын ортақ, 
әмбебап әдістеме жоқ. 

Операторлардың мәліметінше, бірін-
шіден, тарифке к�рсетілетін қызметтің 
тікелей шығыстары ықпал етеді. Оған 
интерконнект, контент шығындары, 
техникалық шешімдерді сатып алу және 
басқасы кіреді.

Екіншіден, компанияның жалпы 
шы ғыстары да тарифтер арқылы �теледі. 
Бұ  ған мүлік-мүкәммалды сатып алу, 
маркетинг, пиар сияқты коммерциялық 
шығыстар, желіге қызмет к�рсету, бағ  -
дар ламалық қамтылымды сатып алу 
және қызмет к�рсету және �зге де техни-
калық шығыстар, сондай-ақ басшы -
лықтың бонустары мен сыйақылары, 
персоналдың жалақысы, әкімшілік 
шығыстар, кеңес-консалтинг, бюджетке 
алым-са   лық  тар жатады. 

Үшіншіден, инфляциядан, отандық 
және жаһандық нарықтағы бағалардың 
жоғарылауынан келген шығыстар, тіпті 
айыппұлдар ауыртпалығы да абоненттер 
иығына түсіп, солардан �ндіріледі. 

Т�ртіншіден, тұтынушылардың ин-
тернетте к�п отыруы нәтижесінде интер-
нет-трафиктің артуы және желіге түсетін 
жүктемелер де шығынды ұлғайтады. 

Бесіншіден, операторлар тарифтердің 
қымбаттауына инфрақұрылым желісін 
дамытуға тартылатын инвестициялар 
себепші болғанына сілтейді. Онсыз қы-
змет сапасы к�терілмейді. 

«Байланыс операторлары бағаның 
�суін желіні дамытуға салынған инвести-
циялар к�лемінің артуымен түсіндіреді. 
Алайда алынған мәліметтерге сәйкес, 
динамикада инвестициялар к�лемінің 
керісінше, т�мендеу үрдісі байқалады. 
Мысалы, алдыңғы жылмен салысты-
рғанда 2021 жылы инвестициялар 20%-
ға, 2022 жылы 30%-ға құлдырап кеткен. 
Дәл осы кезде ұялы байланыс оператор-
ларының инвестициялық мүмкіндіктері 
де (2022 жылы +11,5%), сондай-ақ пай-
да-табысы да (2022 жылы +21%) �су-
де», – деді Бәсекелестікті қорғау және 
дамыту агенттігі.

Қорыта айтқанда, салада қордаланған 
проблема к�п. Нарық сол бойы жоғары 
шоғырланған және монополияланған 
күйде қалып тұр. Мобильді байланыс 
нарығын қос алпауыт �зара б�ліске са-
лып жатыр. Ресми мәлімет бойынша 
«Қазақтелеком» АҚ-ның меншігіндегі 
«Кселл» АҚ және «Мобайл Телеком-Сер-
вис» ЖШС (Tele2/Altel) еншілес мобиль-
ді операторлары бұл нарықтың 63%-ын 
астына басты. Қалған 37%-ы – «Кар-
Тел» ЖШС (Beeline) жеке операторының 
қанжығасында кетті. Антимонополис-
тердің және Үкіметтің «Қазақтелекомды» 
б�лшектеп, оның құрамынан мобильді 
операторларды алып шығу талабынан 
әзірге түк шықпады.

дан қанша ақша жинаймын десе де �зі 
біледі. �зім білемдік операторларды та-
рифтерді жылына үш ретке дейін к�те-
руге мүмкіндік беріпті.

«Операторлардың жауапкершілігін 
арттыруға септесті» деп Мусиннің ұжы-
мы мақтан етіп отырған 3,2 млрд теңге – 
операторлар үшін мардымсыз сома. 
Ұлттық статистика бюросының дерегін-
ше, бір ғана 2022 жылы отандық телеком-
муникация нарығының алпауыттары 
1,106 трлн теңге табыс тапқан. Бұл 
2021 жыл   ғыдан 8%-ға к�п. Айтпақшы, 
2021 жы лы да табысы 14,4%-ға к�теріл-
ген еді.

Жаңа аяқталған 2023 жылдың толық-
қанды қорытындысы шыққан жоқ, де-
генмен былтырғы жартыжылдықта олар-
   дың табысы тағы 9,1%-ға ұлғайды. 

Салыстырар болсақ, мысалы, жер-
гілікті сымды телефон байланысы қыз-
меттері 2022 жылы, яғни бір жылда 
29,1 млрд теңге кіріс әкелген. С�йтіп, 
2021 жылғыдан 16,6%-ға кеміді.

Ұлттық статбюро мәліметінше, ұялы 
байланыс операторлары тек интернетке 
қол   жетімділік қызметін к�рсетуден бір 
жыл ішінде 474,1 млрд теңге табыс тапты. 
Бұл алдыңғы жылғыдан 15,4% к�п. Ен-
деше ал пауыт операторлар үшін 329 млн-
нан 751 млн теңгеге дейінгі айыппұл 

аралығында ғана ұялы байланыс опера-
торлары бірден 30-дан астам тарифтік 
жоспар құнын бірінен соң бірін қымбат-
татқан. Бұл елдегі әлеуметтік кернеудің 
ушығуына ықпал етті. 

Сондықтан антимонополиялық агент-
   тік қазір «Кселл» АҚ, «Мобайл Теле-
ком-Сервис» ЖШС (Tele2/Altel бірлескен 
компаниясы) және «Кар-Тел» ЖШС 
(Beeline) ұялы операторларына қатысты 
жаңа тергеп-тексеруді бастады. Ведомство 
олардың іс-әрекеттерінен «бір күнтізбелік 
жыл да бәсекелестікке қарсы ымыраласып, 
баға келісу» белгілерін байқап отыр. 

Операторлардың басқа да былығы 
жетеді: бұған дейін агенттік ұялы байла-
ныс операторларының 1 минуттық с�й-
лесудегі қоңыраулардың құнын және 
тарифтік жоспарлардағы 1 SMS-тің құ-
нын белгілеу тарифтерінен де бәсекелес-
тікке қарсы келісілген іс-қимылдар-
дың белгілерін (Кәсіпкерлік кодекстің 
170-бабы) анықтады. 

Осыған байланысты агенттік опера-
торларға 1 минут с�йлесу мен 1 SMS 
-хабардың бағасын т�мендету керектігі 
туралы ескерту жолдады. Ұялы оператор-
лар ол хабарламаны орындамаса, ескер-
туін елемесе, онда антимонополиялық 
орган бұл бағытта да тергеп-тексеру 
жүргізуге шешім шығарады.

ЖАҢА ЖАРНА ЖАҢА ЖАРНА 
ЗЕЙНЕТАҚЫНЫ АРТТЫРАДЫЗЕЙНЕТАҚЫНЫ АРТТЫРАДЫ
(Басы 1-бетте)

Осыған байланысты 2024 жылғы 
1 қаңтардан бастап жоғарыда аталған к�р-
сеткіштерге сәйкес әлеуметтік т�лемдер 
мен мемлекеттік жәрдемақылар �седі.

Жасына байланысты және еңбек 
сіңірген жылдары бойынша зейнетақы 
т�лемдері 9 пайызға �седі. Оған қосымша 
мемлекеттік базалық зейнетақы т�лемі-
нің м�лшері зейнетақы жүйесіне қатысу 
�тіліне байланысты болады. Сонымен 
қатар 2024 жылдың қаңтарынан бастап 
базалық зейнетақы м�лшерін есептеу 
тәртібі біршама �згерді.

Егер бұрын еңбек �тілі жоқ немесе 
10 жылға дейін болса, оның м�лшері 2023 
жылғы 1 қаңтардан бастап ең т�менгі 
күнк�ріс деңгейінің 60 пайызын құраса, 
енді 2024 жылғы 1 қаңтардан бастап бұл 
м�лшер 65 пайызға дейін к�терілді.

Қызметкерді зейнетақымен қамсыз-
дандыру жауапкершілігі халықаралық 
тәжірибе негізінде әдеттегідей мемлекет, 
қызметкер және жұмыс беруші арасында 
б�лінеді. Мемлекет басшысының «�ді-
летті Қазақстанның экономикалық бағ-
дары» атты халыққа Жолдауы аясында 
берген тапсырмасын іске асыру мақса-
тында 2024 жылы зиянды еңбек жағдай-
ларында жұмыс істейтін қызметкерлер 
үшін арнайы т�лемдер енгізілді. 

Т�лемдер т�рт к�зден жүзеге асырыла-
ды: республикалық бюджет, �мір ді сақтан-
дыру компанияларынан сақ тандыру 
т�лемдері, жұмыс беруші  лер дің қаражаты 
және БЖЗҚ-дан МКЗЖ есе бінен.

Т�лемдер зейнеткерлік жасқа тол-
ғанға дейін жүзеге асырылады. Осы 

кезеңде жұмысшылар жеңілірек жұ-
мысқа ауыса алады немесе демалысқа 
шығып, жасына байланысты зейнетақы 
тағайындалғанға дейін т�лемдер ала 
алады.

Жақында Қазақстанның зейнетақы 
жүйесі алғаш рет әлемдік индекске еніп, 
бірден АҚШ-тан екі орынға озып кетті. 
Біздің ел Испания мен Франция сияқты 
кейбір еуропалық елдерді де басып озды. 
Демократиялық елдердің к�пшілігінде 
белгілі бір жас шегіне жеткенде зейнет-
ақымен қамсыздандыруға арқа сүйеу – 
әр адамның құқығы. �лемнің әртүрлі 
елінде зейнетақы жүйесінің қалыптасуы 
к�птеген факторға, соның ішінде еңбек 
�тілі, орташа жалақы, ел бойынша зей-
нетақының орташа м�лшері, сондай-ақ 

белгілі бір мемле    кеттің зейнетақы заңна-
масына байланысты. 

Қазір Қазақстанда зейнетақы базалық 
және ынтымақтастық зейнетақыдан құра-
лады, сондай-ақ базалық зейнетақының 
кезең-кезеңімен �суі байқалады. Базалық 
зейнетақы зейнеткерлік жасқа толған 
барлық адамға т�ленеді. Ал ынтымақты 
зейнетақы – 1998 жылғы 1 қаңтардағы 
жағдай бойынша әзірленген кемінде 6 ай 
еңбек �тілі болған кезде т�ленеді. Зейнет-
ақы т�леудің тағы бір к�зі Бірыңғай жи-
нақтаушы зейнетақы қоры (БЖЗҚ) бо-
лып саналады, ол қолда бар жинақ – жар-
налар және есептелген инвестициялық 
табыс есебінен жұмыс істейді.

Бүгінде әлемде зейнетақы жүйе-
лерінің бірнеше түрі жұмыс істейді: та-

рату (ортақ), жинақтаушы және аралас. 
Бірінші жағдайда, жұмыс істейтін 
адамдар негізінен зейнеткерлерді қамта-
масыз етеді. Алайда зейнеткерлер саны-
ның артуымен мұндай жүйе �з міндетін 
түпкілікті орындай алмайды.

Жинақтаушы жүйенің қызметі басқа-
ша: мұнда адамдар �з болашағы үшін 
жұмыс істейді — азаматтар немесе олар-
дың жұмыс берушілері �мір бойы жа-
лақының бір б�лігін аударады. Бір с�збен 
айтқанда, бұл жүйеге ешқандай демогра-
фиялық тенденциялар әсер етпейді.

Mercer CFA институтының маманда-
ры қазір инфляцияға, �сіп келе жатқан 
пайыздық м�лшерлемелерге және инвес-
тициялардың кірістілігін т�мендететін 
геосаяси ахуалға байланысты бүкіл әлем-

дегі зейнетақы жүйелері бұрын-соңды 
болмаған қысымға ұшырағанын айтады.

Институт есебінен Нидерланд (85,0) 
әлемдегі ең жақсы зейнетақы жүйесі 
атағын қайтарып алғанын к�руге болады. 
Одан кейін сәйкесінше екінші және 
үшінші орын алған Исландия (83,5) және 
Дания (81,3) елдері. Сонымен қатар Из-
раиль, Аустралия, Финляндияның зей-
нетақы жүйесі жоғары индекске ие. Ал 
индекстің ең т�менгі мәні Аргентинаға 
тиесілі болды (42,3).

Талдау және жан-жақты бағалау нәти-
желері бойынша Қазақстанның зейнет-
ақы жүйесі осы рейтингте 20-орын ға 
тұрақтаған. Нәтижелер к�рсетіп отырған-
дай, біздің елімізде ерікті зейнетақы 
жарналары мен инвестиция лық табыс 
үшін салықтық жеңілдіктердің болуы, 
жұмыстан босатылған жағдайда са-
лымшылардың зейнетақы жинақтарына 
құқықтарының сақталуы, инфляцияны 
ескере отырып және зейнетақы актив-
терін инвестициялау ар  қылы олардың 
ағымдағы құнының сақ  талуы және тағы 
басқа �лшемдері бо йынша ұстанымдар ел 
позициясын сақтап тұр. Мамандар егде 
жастағы қызметкерлердің еңбек қызметін 
жалғастыра отырып, �здерінің зейнетақы 
жинақтарын алу мүмкіндігін оң бағалаған. 
Бір кемшін тұсы – ең т�менгі базалық 
зейнетақының м�лшері, базалық зейнет-
ақыны индекс теу және индекстеудің 
жүйелілігі, халықтың жинақ деңгейі 
(оның ішінде зей   нетақы), халықтың бе-
решегі, зейнет ақы жинақтарын �сіп келе 
жатқан активтерге инвестициялау мүм-
кіндігі және т. б.

Фин зейнетақы орталығы мәлімет-
теріне сүйенсек, к�птеген елде мемле-
кеттік зейнетақымен белгіленген жасқа 
жеткенде зейнетке шығуға болады. Ал 
кейбір елдерде икемді зейнеткерлік жас 
бар. Бұл зейнетақыны белгілі бір диапа-
зонда алуға болатынын білдіреді. Бұған 
Канада, Финляндия, Норвегия, Швеция 
және АҚШ кіреді.

Кәмила ЕРКІН
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Аманғали БЕРДАЛИН, 
Ауыл шаруашылығы вице-министрі:
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Қазір ел аумағында мал соятын 904 нысан бар, 
оның ішінде 109-ы – ет �ңдеу кәсіпорны, 

281-і – мал сою пункті және 514-і – мал сою 
алаңы. Ветеринариялық талаптарға сәйкес 

келмегендіктен, 106 мал сою нысаны 
жабылды.

лерінен қой 
сіру бойынша репродуктор 
салуға 
тінім бар.

Байқауымша, аустралиялық фермер-
лер жайлымдық жерді 
те тиімді пайда-
ланады екен. Бір жерге мал жайса, ш
бі 
таусылған соң екінші жерге ауысады 
екен, ана алғашқы жерге 70 күнсіз қай-
тып келмейді. Баяғы біздің к
шпелі мал 
шаруа шылығы секілді ғой енді. Бірақ 
жайылым жерді түгел қоршап қояды 
екен. Ол неге десек, біріншіден, бір бірі-
 нің жеріне түспеу, екіншіден малшының 
санын азайтуы үшін дейді. Мәселен, мен 
ба рып танысқан шаруашылықта 2 500 бас 
мал бар екен. Иесі 70-тің үстіндегі егде 
кісі, қасында кемпірі бар және бір к
мек-
шісі жүр. Болды. Үш адам 2 500 басты 
бағып отыр. Оларда к
біне отбасылық 
бизнес. Яғни, атадан балаға мұраға қала-
тын кәсіп. Мал қоршауда жайылады, 
суын тартып, ішіне кіргізіп қойған. Су 
ішетін уақытта шүмекті ашып, науаға 
құя ды да, қайта жауып қояды. Күн суық-
  та су жылытатын қондырғысы бар. Мал 
10-15 күн жайылған соң, келесі қоршауға 
ауыстырады. Қоршаудың басына 9 вольт-
тық қуаттағы электр тартылған, бір жағы 
жарық, екіншіден – итқұсқа айбар деген-
дей, таңертең жарықты ажыратады. 

– �німін қалай сатады екен? 
– Ет 
ткізетін кезде тауар биржасына 

хабарласып, «мен осындай күні осынша 
бас малды сатамын» деп айтасың. Сол 
күні келіп тиеп әкетеді. Биржаға 
зің 
барып қатысасың, сол биржада отырған 
бір компания сатып алады да ақшаңды 
аударады. Делдал жоқ. Яғни, сенің ма-
лыңның саудасына ешкім араласпайды. 
Мемлекет тек ветеринарлық бақылауға, 
қауіпсіздікке жауапты.

– Сіздің ойыңызша, Қазақстан қашан 
делдалсыз, !зіндік құны т!мен !нім шыға-
ра алады?

– :зіндік құнды түсіру үшін үлкен 
жұмыс қажет. Оған мемлекет қана емес, 
бизнестің 
зі мүдделі болуы керек. Бізде 
фермерлер еттің келісі 1 500 теңгеден 
түсіп кетсе шу к
тереді. Себебі бізде шы-
 ғын к
п. :зіндік құнға кететін шығын 
жо ғары. Мысал үшін айтайын, бізде 
сиырдың т
лі 200 келі ет беру үшін екі 
жыл қажет болса, әлем елдері оған 8 айда 
қол жеткізеді. Яғни, біздің фермерлер екі 
жыл асырап, ш
бін, жемін беріп шығынға 
батып отыр. Қазақстанға «велосипед 
ойлап табудың қажеті жоқ», бәрі де тех-
нологияның арқасы. Аустралияда да 
қойдың жүні бұрынғыдай к
п 
тпейді, 
олар да жүнді қырқып, лақтырып жатыр. 
Қазір жүннен емес, химиялық 
ндірістен 

нім алу деген шықты ғой. Жүнді 
ңдеу 
де шығын болып қалды. Егер тиімді тех-
нология келсе нарық делдалды 
зі-ақ 
жоқ қылады. Қазақстанда мал биржала-
ры жоқ, малды делдалдар шаруалардан 
алып, базарға сатады. Яғни, бізде ұй-
ымдасқан, 
ркениетті сауда жоқ. Біз 
Аус тралиядан мал шаруашылығының 
мүлде басқа мәдениетін және ет 
ндіру-
дің бірнеше есе т
мен құнын к
ріп кел-
дік. Қазір Ауыл шаруашылығы министр-
лігінде мал шаруашылығын дамытудың 
жоспарын жасап жатырмыз, бұл тәжіри-
бе бізде де пайдалы болады. Жалпы, ар-
найы жоспарың болмаса, есебің түгел 
болмаса малды дамыту мүмкін емес. Тек 
субсидия алып, соның арқасында ғана 
шаруаны д
ңгелету деген қисынсыз іс 
екені белгілі ғой.

– Субсидия демекші, Аустралия суб-
сидия бере ме екен?

– Жоқ. Субсидия мүлдем жоқ. Олар-
дың мал шаруашылығы бізден бірнеше 
жыл ілгері дамып кеткен ғой. :кінішке 
қа   рай, егер субсидия бермесек біздегі ауыл 
шаруашылығы шығынға кетеді. Бола-
шақта жаңа технология енгізе алсақ бізге 
де субсидия берудің қажеті болмай қалады.

– Былтыр Қазақстан Ресейден 10 мың 
тонна құрғақ сүт экспорттапты. Сүт !нім-
дерімен ішкі нарықты толық жаба алмай 
отырмыз, тауық еті де солай. Аграрлы 
мемлекет бола тұра импортқа тәуелділік-
тен құтыла алмай отырмыз...

– Ондай мәселе бар. Еліміздің ішкі 
нарығына 540 мың тоннадай сүт жетпей-
ді. Оның бірнеше себебі бар. Шикі сүттің 
сапасы, тасымал құны дегендей. Деген-
мен Үкімет былтыр тауарлы-сүт ферма-
ларын салуға100 млрд теңге б
лді, биыл 
да осынша к
лемде қаражат беріледі. 
Қазір Мемлекет басшысының тапсыр-
масымен 115 сүт фермасын салу жобасы 
басталып кетті. Заманға сай, шығыны аз, 
сапалы 
нім шығаратын таза, ең соңғы 
үлгідегі сүт фермаларын салып жатыр-
мыз. Сәтін салса, 2026 жылға дейін сүт 
пен тауық етінің жетіспеушілігін толық 
жабамыз. Оған толық сенім бар. Сон-
дай-ақ мемлекет тарапынан ауыл шаруа-
шылығы жерлерін суару, құс фабрика-
сын, к
к
ніс және жеміс қоймаларын 
салу, сондай-ақ ет 
ндіруге маманданған 
мал шаруашылығы жобаларына қаржы 
б
лінетін болады.

– Қазақстанның Ет одағы былтыр 
сіздердің министрлікті малды тірідей экс-
портқа шығаруға рұқсат бермей отыр деп 
сынады. Бұл уәжге не айтар едіңіз?

– Министрлік жылына 60 мың бұқа-
 шықты сыртқа шығаруға квота беріп 
отыр. Ал ұрғашы малды тірідей шығаруға 
рұқсат жоқ, себебі аналық бас 
зімізге 
қажет. Бірақ былтыр сол 60 мың квота-
ның 41 мыңы ғана шықты. 2022 жылы 
34 мың сатылды. Яғни, рұқсат етілген 
квотаға жеткен жоқ. Сондықтан бұл жер-
 де дау шығаруға еш негіз жоқ. Кей -
біреулер бізге «ұрғашы малды сатуға да 
рұқ   сат беріңдер» деген ұсыныс-пікір 
айтады. Ол қисынсыз. Себебі ол мем -
лекет  тің субсидиясына алынған аналық 
бас. Мал басын к
бейтеміз деген мақсат-
та сатып алынған аналық басты шетелге 
сату дегеніңіз мүлдем қисынсыз. Кеші -
ріңіз, Ет одағы шу к
терді екен деп оған 
жол бере алмаймыз.

– Қытайға, Ресейге экспорт к!бейсе, 
!з ішімізде еттің бағасы к!теріліп кету 
қаупі жоқ па?

– Жоқ. Оның да есебі бар. Егер сіз 
субсидия алатын болсаңыз, ішкі нарыққа 
да ет сататын міндеттемеңіз болады. Суб-
сидия қаражатын алған 
ндіруші ет 
н-
діре ме, астық, к
к
ніс 
ндіре ме ішкі 
нарыққа да жауапкершілігі болады. 
Экспорт қымбат екен деп бәрін сыртқа 
сатып жібере алмайды. Eлеуметтік маңы-
зы бар тауарлардың бағасы да солай 
реттеледі. Яғни, нарық заңдылығына 
орай арнайы тетік жасалады.

– Былтыр заңсыз берілген, пайдала-
нылмай жатқан жердің едәуір б!лігі мем-
лекет меншігіне қайтарылғанын білеміз. 
Қайтарып алынған жерлер қалай б!лі-
неді? 

– Мемлекет меншігіне қайтарылған 
10 млн гектар ауыл шаруашылығы жер-
лерінің 2,8 млн гектар пайдалануға қайта 
б
лінді. Бұдан б
лек, осыған дейін пай-
даланылмаған 3,4 миллион гектар жерді 
иелері игеруге кірісті. Интерактивті кар-
  та жаңартылды. Мәселен, қазір кез кел-
ген адам Jerkarta.gharysh.kz порталынан 
барлық қайтарылған ауылшаруашылық 
жерлерінің орналасқан орны мен ауда-
нын к
ре алады. Бұл да ашықтық үшін 
жасалып отыр. Цифрлық ауыл шаруа-
шылығы карталары жасалуда. 2023 жыл-
дың қорытындысы бойынша барлығы 
145 млн гектар ауыл шаруашылығы жер-
ле   рі цифрландырылды, бұл еліміздің 
ауыл шаруашылығы алқаптарының 77%  
құрайды. Біздің министрлік ауыл шаруа-
шылығы жерлерін цифрландыруды то-
лығымен 2025 жылы аяқтау жоспарлап 
отыр. Жалпы алғанда қордағы жерлерде 
60 млн гектарға жуық жайылымдық жер 
бар екенін ескерсек, мал шаруашылығы 
саласының одан әрі даму мүмкіндігі зор. 
Бұл дегеніңіз – ірі инвестициялық жоба-
ларды жүзеге асыруы үшін барлық қажет-
ті алғышарт бар дегенді білдіреді. 

– 2ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Бауыржан БАЗАР

ЕРДАЛИН,
-министрі:
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Төрт түліктіңТөрт түліктің
Ел �кіметі мал 

шаруашылы�ын 
дамытуды� 2024-2026 жылдар�а 
арнал�ан жол картасын әзірледі. 

Ол бойынша жа�а экспортты+ нары+тар 
ашылып, ет /ндірісіні� /зіндік +3ны 

т/мендетілуі тиіс. Мал шаруашылы�ында�ы 
стратегиялы+ ма�ызы бар сала – ветеринария. 

Ж=йелі т=рде ж=ргізілетін реформаларды� 
жа�алы�ы жайында Ауыл шаруашылы�ы 

вице-министрі Аман�али Бердалиннен 
с3рап-білгенді ж/н к/рдік.

дықтар шекаралық бекеттерге орналас-
тыралады. Келіп түскен жүктер туралы 
мәліметтер ақпарат жүйесіне енгізіледі, 
тексеру және сынама алу актілерінің 
электрондық нұсқасын қалыптастырады, 
олар мемлекеттік ветеринариялық ин-
спекторға және ветеринариялық зертха-
на қызметкеріне жіберіледі. Жүйе Пав-
лодар облысының шекара маңындағы 
бекеттерінде тестілеуден сәтті 
тті. Биыл 
осы жұмыстарды толық бітіруіміз керек. 
Қысқасын айтқанда, ветеринария сала-
сына түбегейлі түрде реформа жасалғалы 
отыр.

– Ауылдық жерлерде ветеринар маман 
жетіспей жататыны жиі айтылады. Бұл 
мәселе қалай шешіледі?

– Ауылдық жерге барып, жұмыс іс  тей-
   мін дейтін мал дәрігерлеріне 9 млн теңге 
к
лемінде қайтарымсыз қаражат берілетін 
болады. Былтырдан бері ветеринарлар-
дың айлық жалақысына 25% қо   сылды, 
одан б
лек биологиялық қауіпсіздікке 
байланысты 30-50% және қосылды. Еңбек 
демалысына шыққан кез де 2 айлық жәр-
демақы қарастырылады. Бұрын жастар 
ауылда вет-дәрігер болудан қашатын бол-
са, қазір ол тоқтады. Яғни, к
зқарас 
зге-
ріп келеді. Қазір ауыл дағы ветеринар 
маман шамамен 320 мың теңге к
лемінде 
жалақы алады. Осы ның барлығы – сала-
да маман тұрақ тандыруы үшін жасалып 
жатқан шаралар.

Ветеринарлық дәрі-дәрмекті шығару 
бойынша да к
птеген жұмыс қолға алын-
ды. Осы уақытқа дейін препараттардың 
к
бін шетелден сатып алып келдік. Ол да 
қауіпсіздік мәселесі, дәрі-дәрмек бойын-
ша 
зге елде тәуелді болмауымыз керек. 
Бүгінде QazBioPharm ұлттық холдингі 

РФ аймақтарында аусыл, құс тұмауы, қой 
мен ешкіде түйіндік дерматит, күл ауру-
лары тіркелген болатын. Біз енді Ресейге 
ЕАЭО-та отырған ел деп жеңілдікпен 
қарамаймыз ғой, сол сияқты ауру шықса, 
вирус анықталса, шара қолданамыз. Заң-
мен белгіленген уақыт 
ткен соң қайта 
ашылады. Ресейде 48 облыс бар, кейбір 
аймағы аурудан таза, кейбірінде жиі 
шығып жатады. Осы жылдың 15 қаң тары 
күні біз Ресейдің 26 аймағынан 
нім кір-
гізуге рұқсат бердік. 

– Қытайға қанша к!лемде ет сата 
аламыз?

– Қазіргі сәтте жылына 30-40 мың 
тонна етке жоспар құрып отырмыз. Ал-
дағы уақытта ол к
лем 
суі тиіс. Одан 
б
лек, Ресей мемлекетімен де ет экспор-
ты ж
нінде үлкен келісімдер жасалды. 
Естеріңізде болса, екі жыл бұрын 
2022 жыл дың қаңтарында Қарағанды 
облысында аусыл ауруы тіркелген соң, 
Ресей біздің 
німге шектеу қойған бола-
тын. Екі жыл ішінде шаралар жасалды. 
Былтыр желтоқсан айында екі елдің 
министрлері келісс
з жүргізді, нәтиже-
сінде 2024 жылдың 15 қаңтарынан бастап 
Ресей Федерациясы Қазақстаннан мал 
шаруашылығы 
німдерін әкелуге қой-
ылған шектеулерді алып тастады. Енді 
Ресейге сиыр, қой мен шошқа етін, сүт 
және сүт 
німдерін экспорттауға мүмкін-
дік ашылды. Таяуда Иранға барып 
келісім жасасып келдік. Олар бізден 
мұздатылған ет алғалы отыр, бұрын сал-
қындатылған ет алатын, ондай ет 72 са-
ғатта жетуі тиіс болатын. Ал мұздатылған 
ет 6 айға дейін шыдайды. Бірақ олар «біз 
келісі 2,5-3 доллардан асатын етті алмай-
мыз» дейді. Дәл қазір Еуропаға, Жапо-

к
п дәрі-дәрмек түрін әзірлеп жатыр. 
Былтыр 10 вакцина шығарсақ, биыл 
оның саны14-ке жетеді. Отандық препа-
раттармен қамтамасыз ету к
рсеткішін 
2026 жылға дейін 85%-ға жеткізсек, 2030 
жылға дейін 100% межені бағындырамыз 
деген жоспарымыз бар.

– Былтырғы жылдың соңында Қытай-
дың ветеринария инспекциясы мамандары 
біздің елге келіп, ветеринариялық қызмет-
ке аудит жүргізіп кеткенінен хабардармыз. 
Нәтиже қандай? Қытайға экспорт ашыла 
ма?

– Былтыр 17-24 желтоқсан аралы -
ғында ҚХР Бас кеден басқармасы мен 
Ауыл шаруашылығы және Ауылдық істер 
министрлігінің сарапшылар тобы келіп 
кетті. Біздегі жүргізіліп жатқан жұмыс-
тарды к
зімен к
рді. Енді олардың тек-
серіс қорытындысын күтіп отырмыз. 
Амандық болса бір-екі айдың к
лемінде 
экспортқа рұқсат беріледі деп күтіп отыр-
мыз. Біз үшін шығыстағы к
ршіміздің 
нарығы 
те маңызды. :йткені экспорт – 
мал шаруашылығын дамытудың бірден 
бір тетігі.

– Сонда Қытайдың бізге қойып отыр-
ған талабы қатты ма?

– Жалғыз Қытайдың емес, барлық 
елдің импортқа талабы бірдей. Ешқандай 
мемлекет 
з ішіне сапасыз ет, қауіпті 

німді кіргізбейді. Мысалға, Қазақстан 
да дәл қазіргі сәтке дейін Ресейден шо-
шқа етінің кіруіне тыйым салып келді. 
Себебі РФ-ның алты аймағында шошқа 
ауруы тіркелді. Олар Қазақстан арқылы 
Қытайға тасымалдайтын. Одан б
лек, 

ЕСЕБІ
ТҮГЕЛТҮГЕЛ

– Аманғали Бисенбайұлы, сіздің ма-
мандығыңыз – ветеринар-дәрігер, еңбек 
!тіліңізді де осы ветеринария саласынан 
бастапсыз. Біздің елімізде мал аурулары 
әлі күнге азаймай отыр, індет ошақтарын 
жоя алмауымызға не кедергі? 

– Жалпы, әлем бойынша 168 мал 
ауруының түрі анықталған болса, Қа-
зақстанда соның 40-тан астам түрі тір-
келген. Дәл қазір біз 25 ауру түріне қарсы 
шараларды қабылдап отырмыз. Оны аса 
к
п деп айтуға келмес. Дегенмен оның 
ішінде аса қауіпті түрлері бар. Мысалы, 
екі жыл бұрын Халықаралық эпизоотия-
лық бюро Қазақстанда аусыл ауруы тір-
келгенін жариялады, бірнеше облыста 
осы ауру түрі кездесіп қалып жатыр. 
Қазір республикадағы тоғыз облыс ау-
сылдан таза, бес 
ңірде ғана вакцина 
егіледі. Себебі барлық облысты жаппай 
егуге қажеттілік жоқ. Ол артық шығын. 
Ал енді мал ауруы қайдан шығады? Ол 
сол ауырған малдың 
зі арқылы тарайды 
да, басқасына жұғады. Осы уақытқа дей-
ін бізде індет жұқтырған малға бақылау 
болмай келді. Ветеринар ауруға қарсы 
егеді, сонымен жұмыс бітті. Ол егілген 
мал қай 
ңірге сатылды, болмаса айыр-
басқа кетті ме, ешкім білмейтін. Бұдан 
былай барлық т
рт түліктің есебі, мәлі-
меттер толық цифрландырылады. Ар-
найы ақпараттық жүйесі жасалып жатыр. 
Eрбір т
рт түліктің дерегі базада тіркеліп, 
оның қозғалысы бақыланып, қайда са-
тылды, қай 
ңірге айырбас жасалды тү-
гел – к
з алдымызда тұратын болады. 

Екінші айналысып жатқан жұмысы-
мыз – мал 
німдерінің қауіпсіздігі. Яғни, 
ендігі уақытта оның еті де, сүті де вете-
ринариялық зертханалардан 
ткеннен 
кейін барып, тұтынуға жіберіледі. Бұрын 
ветеринар-дәрігер сатылатын малға тек 
бір жапырақ қағаз жазып бере салатын. 
Енді олай болмайды, барлығы сандық 
форматқа к
шіріледі. Қазіргі сәтте Пав-
лодар облысының Шарбақты ауданында 
қанатқақты жобасы тәжірибеден 
т-
кізіліп жатыр. Барлық ірі ауылдық округ-
терде мал соятын орындарда ветеринар-
лық-санитарлық сараптама зертхана 
қойылады. Сойылар алдында сол зертха-
надан тексерістен 
теді. Сатып алушы 
базарға келген ет немесе т
рт түлік тура-
лы QR-код арқылы ақпарат алатын бо-
лады. Ол қандай мал, қай шару-
ашылықтан келді, қашан егілді, қай 
уақытта сойылды, қай ветеринарлық 
зертханадан тексерілді, т.б. мәліметтерді 
к
ре алады. 

– Оған !ңірлердегі мал соятын орын-
дардың қазіргі жағдайы сай келе ме?

– Қазір ел аумағында мал соятын 
904 нысан бар, оның ішінде 109-ы – ет 

ңдеу кәсіпорны, 281-і – мал сою пункті 
және 514-і – мал сою алаңы. Ветерина-
риялық талаптарға сәйкес келмегендік-
тен, 106 мал сою нысаны жабылды. 
Был тыр қаңтар-қазан айлары аралығын-
да 661 мал сою алаңының есеп н
мірлері 
кері қайтарылып алынды. Сонымен қа-
тар барлық ірі ауылдық округте ветери-
нариялық-санитариялық сараптама 
зертханасы бар мал сою пунктерін аша-
мыз деп отырмыз. Кезінде 
тпелі кезең 
үшін мәжбүрлі түрде ашылған мол сою 
алаңдарының орнына талапқа сай, зама-
науи орындар ашылады. 

Шет мемлекеттен келетін шекарадан 
ішке кіретін 
німнің қауіпсіздігіне де 
қатаң бақылау болады. Осы уақытқа 
дейін ол қадағалаусыз 
тетін. Мәселен, 
Ресейден ішкі нарыққа келетін азық-
түлік 
німдері жалғыз ғана сертификат 
қағазбен кіретін. Біз арқылы Қытайға 
немесе басқа елдерге қарай 
теді. Оған 
да қадағалау қойылады. Ресейде ол жүйе 
бұрыннан жұмыс істеп тұр. Олар бізден 
баратын немесе ЕАЭО елдерінен келетін 

німдерге талап қойып, тексере алады. 
Ендігі уақытта біз де талапты күшейтеміз, 
РФ Меркурий жүйесімен бірлесе жұмыс 
істейтін арнайы бағдарлама жасалады.

Үкіметтен зертханалық жабдықтар 
сатып алуға қаражат б
лінді, ол жаб-

ÖÈÔÐËÀÍÀÄÛÖÈÔÐËÀÍÀÄÛ

нияға, Кореяға ет экспорты ашық тұр, 
ешқандай кедергі жоқ. :кінішке қа-
рай, олардан сұраныс аз.

– Не себепті?
– Себебі – жалғыз. Барлық мемлекет 

әлемдік нарықтан арзан ет алғысы келеді. 
Неге әлем Аустралияның етіне құмар? 
:йткені олар етті т
мен бағада ұсынады. 
Аус тралия – жаһандық экспорттаушы ел: 
қой еті экспортының үлесі бойынша – 
1-орында, ал сиыр етінің экспортынан – 
2-орында. Қытай неге етті алыстағы 
Аустралиядан тасып отыр? Аустралияда 
1 келі еттің құны теңгеге шаққанда 
800 теңге к
лемінде. 

– Аустралия демекші, былтыр қа-
зақстандық делегация бірнеше рет сол елге 
барып келді. �зіңіз де бардыңыз. Қандай 
тәжірибесі ұнады?

– Аустралия болсын, басқа мемлекет 
болсын, мал шаруашылығын дамытып 
отырған елдердің артықшылығы – тех-
нологиясында. Аустралияға келсек, біз-
ден климаты жылырақ екені рас. Деген-
мен бізде де Алматы облысы, Түркістан, 
Жамбыл облыстарында қолайлы климат 
бар. Бізде ең басты мәселе – шығын. 
Қазақ стандық делегецияның құрамында 
фермерлер болды, олар қазір к
ріп кел-
ген технологияны, тиімді әдіс-тәсілдерді 

з шаруашылықтарына енгізіп жатыр. 
Олар ірі қара мал 
сіретін 4 фермерлік 
шаруашылық: «Олжа Агро» ЖШС (Қо-
станай), «Терра» ЖШС (Қостанай және 
БҚО), «Қайып-Ата» ЖШС (Түркістан) 
және «Қайыңды» ЖШС (Жетісу). Сон-
дай-ақ жобалар пулында БҚО кәсіпкер-
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Біз мәселені табиғи уақытқа сәйкестен  дірсек, физикалық, 
психикалық денсау   лық  тың қорғалуына ғана емес, экономика, қауіп сіздік, 

еңбекке қабілеттілік пен �мір сүру ұзақты ғының артуына, тіпті 
жол-к�лік оқи  ғаларының т�мендеуіне, қоғамдық, от басылық қаты-

настарға, мінез-құлықтың �з геруіне тек оң әсер етеді. 

Бүгінге дейін қордаланған мәселені 
ғалымдар ой таразысына салып, уақыт бел  -
деуінің қа лып  тан тыс �згеруі биологиялық 
ритмнің бұ    зылуына алып келетінін айтып 
дабыл қақ   қан еді. �лем тарихының қой  -
науына үңілсек, 1859 жылдары күллі жер ша  -
рын біртұтас жүйеге енгізу туралы алғашқы 
идеялар ортаға са лын ды. Зерттеушілер бұл �з 
кезегінде қоз   ға       лыс  тарға байланысты қиын  -
дықтарды ше  шіп әрі сауданы жеңілдетеді 
деді. Ал 1870-1871 жыл дары барлық мемлекет 
үшін бір н�л дік меридианды таңдау мәселесі 
талқы ланды. Дәл сол тұста Гринвич жүйесінің 
ыңғайлы тұстары айтыла бастады. Дерек�з -
дерге сүйенсек, ашық судағы кемелердің к�п-
  шілігі осы жүйені қолданған деседі. Нә   -
тижесінде,  1884 жылы қазан айында 
25 мем          ле кеттің �кілдері АҚШ-тың Уа   шинг  -
тон қаласында кездесіп, әлемге Гринвич 
жүйесін ен гізді. Қазір біз қолданатын UTC+5 
және UTC+6 сағаттық белдеуі де аталған 
жүйеге негізделген. 

 1930 жылы Кеңес Одағы тұсында Сталин-
нің жарлығымен уақыт 1 сағат ілгері жылжы-
 тылды. Уақыт белдеуін �згертуге табиғи жа-
рықты тиімді пайдалану, сондай-ақ электр 
энер  гиясын үнемдеу мәселесі себеп болған. 
Мамандар елімізде наурыз айынан бастау 
алатын бірыңғай уақыт белдеуінің тиімді тұсы 
к�п екенін алға тартады. �л-Фараби атындағы 
Қазақ ұлттық университетінің профессоры, 
биология ғылымдарының док то ры, хроно-
биолог Сұлтан Т�леуханов «дек реттік уақыт -
тан шығып, сағаттық белдеу ді қал пына кел -
тіру – Қазақстанның қалыпты жағдайына 
жа қындауға жасалған қадам», – дейді.

– Табиғаттағы барлық құбылыс пен болып 
жатқан �згерістер ырғақты. Бір уақытта күн 
шығады, бір уақытта күн батады. Бұл – күн-
де лікті қайталанатын процесс. Қазақстанның 
жер аумағы үлкен. Кезінде Кеңес Одағы тұ  -
сында геофизиктердің талқылауының нәти-
жесінде уақыт белдеуі т�ртке б�лінді. Ал 
1930 жылы «уақыт декреті» қабылданды. Сол 
ше шім нен кейін біздің сағаттық белдеуіміз 
таби ғи уақыттан бір сағат алға озып кетті. 
Маман дар бір сағатты алға жылжытқанда 
орта есеп     пен уақыт біркелкі болып тұрады 
деген пікірді ұстанды. Бұл – әлеуметтік к�з-
қарас. Ал әлеуметтік фактор – объек тивті -
лікке жатпай ды. Яғни, табиғаттан туындаған 
дүние емес. Субъектив болған соң уақыт 
белдеуін �згерте беруге болады, – дейді ол. 

Тағы бір атап �терлік маңызды жайт, 
2014 жылы Ресей декреттік уақыттан бас тар-
тып, қайтадан 1 сағатты қайтарып алған. Осы 
қа дам нан кейін елде уақыт �з қалпына келе 
бастаған к�рінеді. Хронобиолог уақыт бел-
деуін �згертудің ең маңызды тұсы адам ден -
сау лығына тигізер әсері екенін назарға алды.

– Уақыт белдеуі ауысқанда солтүстіктен 
оңтүстікке қарағанда, батыс пен шығысқа 
қара ғанда айырмашылық жарты сағат 
болады. Кейбірі «біз ұйқыға ерте жатып, ерте 
тұрамыз» деп наразы болып жатады. Түптеп 
келгенде, мұның барлығы табиғи уақыттан 
ауытқып, әлеуметтік уақытты пайдаланып 
отырғаны мыздың себебі. Хронобиология, 
хрономеди цина тілімен айтқанда, «десин  -
хроноз». Бұл – ырғақтың шайқатылуы. Мұн-
 дай жағдай адам ден сау   лығының нашар-
лауына, психология  сына кері әсер етеді. 
Белгілі бір істі атқаруға де ген ынтасы т�  -
мендейді. Заңдылық бойынша барлық қо  -
ғамдық ырғақты процесс табиғидан шығып 
тұру керек. Дамыған мемлекеттерді алып 
қарасақ, мәселен, Германияда сабақ таңғы 
07:00-де басталса, оқушылар сол уа қыт та 
аудиторияда отырады. Бұл – тәртіп. Тәр тіп 
болмай ештеңе де жүйелі түрде жүзеге аспай-
 ды. Ғылыми к�зқараспен қарасақ, тәртіп 
бұл – реттік. Реттік – ырғақ. Ырғақ – са пасы 
бар қуат. Біздің сапалы қуатымыз к�п болса, 
денсаулығымыз да мықты болмақ, – дейді 
хро нобиолог.

Маман табиғи ырғақпен �мір сүру – ұзақ 
ғұмыр кешудің басты «формуласы» екенін 
атап �тті.

– Бір стаканға ыстық суды ақырындап 
құйып, шайқатып отырсақ, ыдыс жарыл-
майды. Ал стаканға ыстық суды бірден құйып 
жіберсек, жарылып кетуі мүмкін. Сонда қара-

ңызшы, бір сағатта қандай �згерістер бола -
ды?! Ерте жатып, ерте тұру қандай жақ сы. 
Бұрын ата-балаларымыздың кезінде �мір 
сүру қан шалықты қиын болса да, ұзақ �мір 
сүретіндер к�п болған. Себебі біз табиғаттың 
ырғағымен жүрген едік. Олар табиғатқа 
жақын болды. Жастың ұзақ болуы – осының 
арқасы. Таби  ғаттың барлық факторы бізге 
әсер етпей қой май ды. Мида эпифиз безі 
орналасқан. Күн сәулесінің әсерінен трипто-
 фан мида серото нин түзеді. Серотониннен 
мелатонин туады. Ал мелатонин шайқатылған 
ырғақтарды ретке келтіреді, – дейді С. Т�леу-
ханов.

�ЛЕУМЕТТІК САҒАТ АУЫСУЫ 
СИНДРОМЫ

Қолданбалы хронобиология маманы, 
Сау да және интеграция министрлігі жа  -
нындағы уақытты есептеу тәртібі бойынша 
ведомство  ара лық жұмыс тобының мүшесі 
Болат Нұр   қожаев қазіргі қолданыстағы уақыт 
�лшемінің зиянды тұстары бар екенін соңғы 
5-10 жыл ішінде әлемдегі ғылыми зерттеулер 
дәлелдеп отырғанын айтады. Qзінің табиғи 
уақытына мейлінше жақын стандарттық 

уақытпен �мір сүру – адамдардың, әсіресе 
буыны қатпаған балалар мен жас�спірімдердің 
денсаулығы үшін тиімді.

– Qзіңіз де 9 ай оқудың 5-6 айында, яғни 
қыста балалар түгілі ересек адамдардың ұй-
қы дан тұра алмауын байқайтын шығарсыз. 
Себе бі біз тап қазір қыста да жазғы уақытпен 
�мір сүріп отырмыз. Ал ұйқы мен иммунитет 
егіз ұғым болса, ағзадағы, тіпті клеткалық 
деңгейдегі жаңару, тазару, емделу процестері 
тек түнде �теді. Бұл �міріміздің 3/1 уақыты 
жұмсалатын ұйқы мезгілі босқа кететін уақыт 
емес екені дәлелденген. Ал қазіргі декреттік 
уақыт қараңғы мезгілді әлеуметтік уақытпен 
кеш түсіріп немесе кеш жатып белгіленген 
оқу, жұмыс уақытына ерте тұрғаннан кейінгі 
ұйқы қысқаруына соқтырады. Ол, әсіресе 
1 сағаттық белдеудің шығысынан г�рі баты -
сын да жақсы к�рініс табады, – дейді маман.

Болат Нұрқожаев белдеулік уақыттан 
озық уақыт қолдану «әлеуметтік сағат ауысуы 
синдромына» шалдықтыруы мүмкін екенін 
айтады. Оның с�зінше, аурудың негізгі симп-
томдарының бірі – ұйқы жетіспеушілігі. Бұл 
рак, диабет, қан тамырлары, семіздік секілді 
әлеуметтік қауіпті аурулардың бастауы екенін 
медицина ғалымдары да жоққа шығармайды. 

– Біз мәселені табиғи уақытқа сәйкестен-
 дірсек, физикалық, психикалық денсау   лық -
тың қорғалуына ғана емес, экономика, қауіп-
сіздік, еңбекке қабілеттілік пен �мір сүру 
ұзақты ғының артуына, тіпті жол-к�лік оқи -
ғаларының т�мендеуіне, қоғамдық, от-
басылық қаты настарға, мінез-құлықтың �з-
геруіне тек оң әсер етеді. Мұның әрқай   сы сына 
әлем ғылым дары зерттеулерінің нақты ғы -
лыми дәлелдері бар. Мысалы, 2018 жылы 
Қызылорда облы сында уақытты бір сағат 
�згерткеннен ешқан дай қиындық бола қой  -
ған жоқ. Бірінші күні-ақ балалар «ұйқыдан 
�зіміз тұрдық» деп мек  тептеріне күлімдеп 
кетіп бара жатты, – дейді қолданбалы 
хронобиология маманы Б.Нұр қожаев.

ҚЫТАЙ ХАЛҚЫ БІР УАҚЫТ 
БЕЛДЕУІМЕН �МІР СҮРЕДІ

«Сіз үшін уақыт белдеуінің ауысуы тиімді 
ме?» Біз дәл осы сауалымызға оқырмандардың 
к�зқарасын анықтау мақсатында арнайы 
сауалнама жүргізген едік. Бір қызығы, пі-

кірлер ағыны екіге б�лінді. Сауалнамаға 
қатысу  шы  лардың 60 пайызы «иә, тиімді» деп 
жауап бер се, қалған 40 пайызы сағаттың 
артқа жыл жуы күнделікті қалыптасқан тұр-
мыс-тірші лікке қиындық алып келуі мүмкін 
деп алаңдайды.

Ақт�бе �ңірінің тумасы Ернұр Бақберген 
қазір Алматы қаласындағы жоғары оқу орын-
дарының бірінде білім алады. Ол – уақыт 
бел деуінің �згеруін қос қолдап қолдайтын-
дардың бірі. Кейіпкеріміз, әсіресе демалыс 
уақытында Ақт�беден Алматыға, Алматыдан 
Ақт�беге қатынау кезінде жергілікті уақыт 
тұрғысынан қолайсыздықтар туындайтынын 
айтады.

– Бұл – мен үшін �те тиімді шешім. Се-
бебі Батыстан Алматыға қарай жол жүретін 
болған дықтан, уақыттан шатасу жиі болады. 
Үлгер мейсің немесе кешігіп қаласың. Елі -
мізде бірың ғай уақыттың енгізілуі батыс-
тықтар үшін ғана емес, жалпы Қазақстанға 
тиімді деп ойлаймын. Мәселен, Қытайдың 
жер к�лемі бізден едәуір үлкен болса да, 
UTC+8 сағаттық белдеумен жүрсе де халқы 
бір уақыт белдеуімен �мір сүреді. Одан �зге 
тағы бір мәселе, қазір Алматыда кешкі 17.00-
де қараңғы түседі. Ал батыс аймақтарда күн 

22.00 шамасында батады. Осындай қарама-
қайшылықтар бар. Егер сағатты бір сағатқа 
кемітетін болса, сәйкесінше Алматыда жаз-
дың уақытында күн 20:00-де бататын болады. 
Ал қысқы уақытта 19:00-де батады. Сондық-
тан уақыт белдеуін �згерту дұрыс шешім деп 
қабылдаймын. 

Ал Мерей Маханбетова уақыт белдеуінің 
�згеруіне келіспейді. Qйткені биологиялық 
сағаттың �згеруі адам денсаулығына кері әсе-
рін тигізуі мүмкін деп алаңдайды. 

– Мәселен, бізде күн ерте батса, батыста 
кеш батады. Егер мұндай �згеріс енгізетін 
бол са, адамдардың тұрмыс-тіршілігі, бала  -
лардың сабаққа, үлкендердің жұмысқа баруы 
кезінде қиындық туындайды деп ойлай   мын. 
Адамның �мір сүру дағдысына әсер етеді. 
Тым қараңғыда сабақтан, жұмыстан қайту әрі 
қауіпті. Қалай алып қарасақ та, бастапқыда 
қолайсыз болатын секілді, – дейді ол.

Сауалнама барысында жиі байқағанымыз, 
сағаттық белдеудің �згеруін қалыпты қабыл -
дайтын тұрғындар жиі ұшырасты. «Сағат 
�згерсе де, тіршілік сол баяғыша жалғаса 
бере ді», – дейді алматылық тұрғындар. Қа ың 
топтың қатарында Динара да бар. 

– Меніңше, жаңа уақыт белдеуіне ауыс -
қанда тұрған ештеңе жоқ секілді. Бастапқыда 
үйреніспеуіміз мүмкін, әрине. Бірақ бұл 
�згеріске де үйреніп кетерміз. Уақыт бел    деуі-
нің ауысуы �зім үшін аса маңызды дүние 
емес. Күн делікті атқарып жүрген ісім, уа   -
қытым сол баяғыша �те беретін сияқты к�-
рінеді. Керемет айырмашылық күтпеймін. 
Иә, бастапқыда кейбірі үшін ұйқы режимі 
жағынан қиындық туғызуы мүмкін. Себебі 
жаңа дүниені бастап қыда қабылдау қиынға 
түседі. Кейін үйрен  шікті дағдыға айналады. 
Адамдардың �мірі  үшін қолайсыздық 
тудырады деп ойламай мын, – дейді Динара.

Естеріңізге салайық, адамзат �мірінің 
ажырамас б�лшегіне айналған уақыт белдеуі 
мәселесін реттеу ісін Сауда және интеграция 
министрлігі жанынан құрылған арнайы топ 
пысықтаған еді. Жалпы саны 60-тан астам 
мүше қатысқан топта Парламент депутаттары, 
қоғам қайраткерлері, ғылыми институттар, 
медициналық жоғары оқу орындары маман-
дары, орталық және жергілікті орган �кілдері 
бар. 

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ, 
Алматы қаласы

Жетісу  облысында та�дырды� �атал сына�ына �шы-
рап, т#рлі дәрежедегі м#гедектікке тап бол�ан жандар�а 
жасалып жат�ан �ам�орлы� пен �олдау жайында б�рын 
да жаз�анбыз. Енді, міне за�ип жандарды� таным к5к-
жиегін ке�ейтіп, рухани дамуына м#мкіндік беретін та�ы 
бір жа�сы жа�алы�, жанды жоба ж#зеге асты. Облыс-
та�ы «�аза� за�иптар �о�амында» 544 адам тіркелген. 
Соларды� 373-і Талды�ор�анда орналас�ан Сәкен  
Сейфуллин атында�ы орталы� кітапхананы�  о�ырманы. 
Кітапхананы� за�ип және нашар к5ретін азаматтар�а 
арнал�ан б5лімі осыдан біраз б�рын «Жанарым ж#ре-
гімде» жобасын �ол�а ал�ан.

Кітапхананың зағип және 
нашар к�ретін азаматтарға 
арналған б�лімі «Қазақ за   -
ғиптар қоғамының» ғима   ра-
тында орналасқан. Зағип 
жан дар дың оқуға деген құш-
тарлығы керемет» дейді кі-
тап  хана шылар. Кітап хана-
н ы ң  б � л і м  м е ң г е р у ш і с і 
Гау   хар Тәуке  баеваның ай-
туынша, б�лімде 4 қызметкер 
жұмыс істейді. Олар асқан 
жауапкершілікті талап ететін 
�з міндеттерін барын ша ыж -
даһатпен атқаруға ты ры  сады. 
«Мұн дағы оқыр ман дар – 
ерек  ше қажеттілігі бар жан-
дар. Түйсіктің сезімтал    дығы 
арқылы олар барлық іске 
икем ділігін к�рсете ала ды. 
К�біне зағип оқырмандар 
үйде отырып-ақ телефон ар-
қылы тапсырыс береді, ол 
кі     таптар инватакси қызметі 
арқылы ж�нелтіледі», – дейді 
мамандар. 

Мұнда орнатылған ска-
нерлеп және дауыстап оқи-
тын құрал «Сара СЕ» машин-
касы, с�йлейтін ноутбук, 
Л.Брайль жүйесі бойынша 
о қ и  т ы н  ж ә н е  ж а з а т ы н 
компью      тер, грифель шрифті, 
Брайль алфавитін тізетін тақ-
    тайша, үлкейтіп оқитын лупа 
сияқты құрал-жаб   дықтар – 

ерекше оқырмандар үшін 
үлкен к�мекші. Белгілі бол-
ға     нындай, кітапхана 2016 
жыл  дан бері Мәскеу қала-
сындағы «Логос» онлайн кі-
тап  ханасы арқылы АV-3715 
тіркеуіне тұрыпты, соның 
ар  қасында ондағы кітаптар-
ды оқу мүмкіндіктері қарас-
ты рылған. 

Б�лімде тифлоқұрыл   ға-
лардың к�мегі арқылы зағип 
оқырмандарға арналған «Жа-
  нарым жүрегімде» жоба  сы 
қолға алынғалы 5-ші жылға 
аяқ басыпты. Содан бері 
атал ған жоба �зінің тиімді  -
лігін к�рсетіп келеді. Жоба 
аясында зағип жандарды 
тиф локомпьютер сауатты лы-
ғына, яғни жеке компью  терді 
пайдалану негіздері мен ин-
тернет желісін пайдалана бі-
луге үйрету қолға алынған. 
Осы арқылы оқырмандар 
әр түрлі бағыттағы кітаптар, 
жур        налдар, аудиокассеталар 
тыңдайды және �з к�кейінде 

жүрген тақырыптары жайлы 
жазуға мүмкіндік алады. 

– Жобаның негізінде за -
ғип жандарға арналған ар -
найы Jaws for windows бағ-
дар    ла масының к�мегімен 
ин          тер      нетті қолдану арқылы 
қа жетті ақпаратты іздеуді, 
оны Ms word тексті �ңдеу бағ- 
дарламасына к�шіруді үй-
ретіп жатырмыз. Яғни, оқыр-
м а н д а р ы м ы з  м ә т і н д і 
компью       терде сканерлеп, ары 
қарай дыбысты бағдарла-
малардың к�мегімен оқуға 
машықтануда. Сол сияқты 
б�лім қызметкерлері Қазақ-
станның Халық суретшісі 
�біл хан Қастеевтың 120 жыл-
 дығына орай Жетісу об лы-
сының к�ркем�нер гале рея -
сында «Бейнелеу �нерінің 
хас шебері» атты тақырыпта 
зағип жандарға арнап экскур-
   сия сағатын ұйымдастырдық. 
Алдағы уақытта да оқырман  -
дарымызға пайдалы болатын 
тағы да басқа іс-шара  лары-
мыз бар, – дейді Гаухар Тәу-
кебаева. 

Кітапхананың тұрақты 
оқыр мандарының бірі – тал-
  дықорғандық Шырынгүл 
Сма  ғұлова к�ру қабілетінің 
қиындығына мойымай, кі -
тап ты үзбей оқуға тыры  сады. 

«Адам қандай жағдайда да 
үздіксіз рухани �сіп-жетіліп 
отыруы керек. Ол үшін үнемі 
кітап оқуға тырысамын. Qзім 
Брайль қарпіндегі Шыңғыс 
Айтматовтың «Жәмилә», Се-
йіт  жан Омаровтың «Qмір 
ты  нысы», Шерхан Мұрта за-
ның «Жұлдыз к�пір», Софы 
Сматаевтың «Елім-ай» шы-
ғар   маларын оқып шықтым. 
Кітапхананың бұл арнайы 
б� лімі – біздің рухани шаңы-
рағымыз, к�кірегі міздің шам-
 шырағы  іспетті», – дейді ол. 

Жалпы, Жетісу облыстық 
Сәкен Сейфуллин атындағы 
орталық кітапхананың зағип 
және нашар к�ретін азамат-
тарға арналған б�лімінде 
30 281 кітап қоры бар. Оның 
6 500-ге жуығы нүктелі бе дерлі 
кітап, 3 300-дейі дыбыс тал ған 
әдеби кассета, 1 098-і – элек -
тронды (аудиодиск) кітап.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

БІРЫҢҒАЙ УАҚЫТ:БІРЫҢҒАЙ УАҚЫТ:  
ТАБИҒАТПЕН ҮНДЕСТІКТАБИҒАТПЕН ҮНДЕСТІК

 
К5ктемні� 

ал�аш�ы к#ні кірісімен 
елімізде біры��ай уа�ыт 

белдеуі енгізілмек. Иә, енді елді� 
барлы� айма�ында�ы т�р�ындар 

бірдей уа�ытпен 5мір с#реді. На�тыра� 
айт�анда, UTC+6 са�атты� бел  деу дегі 

Астана, Алматы, Шымкент, Абай, А�мола, 
Жамбыл, Жетісу, �ара�анды, �останай, 

Павлодар, Солт#стік �аза�стан, Т#ркістан, 
Eлытау және Шы�ыс �аза�стан облыста-
ры уа�ытты бір са�ат арт�а жылжытады. 

Тиісінше, Атырау, А�т5бе, Ма��ыстау, 
Батыс �аза�стан және �ызылорда 

облыстарында б�рын�ы са�ат-
ты� белдеу са�талады.
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�йтсе де, «Сәтті жұлдыз» серіктестігі жүлде-
герлерге ұтыс табыстаумен ғана шектелмейді. 
Себебі  «Лотерея және лотерея қызметі туралы» 
заңында Табыс қоры мен Жүлде қоры сомасы 
арасындағы айырманың 10%-ы денешынық-
тыруды дамыту мақсатында «Спорт қорына» 
аударылуы тиіс делінген. Бұл сома 2023 жылға 
шамамен 5 миллиард теңгені құрады. Ал тағы 
10%-ы «Қазақстан халқы» қоғамдық қорына 
аударылды, ол – бір жылда 4,8 миллиард теңге.

Сонымен қатар «Сәтті жұлдыз» ұлттық 
лотереясы қоғам үшін маңызды саналатын 
к*птеген жобаны да қолдайды. Олардың 
арасынан әлемнің к*рнекті ойыншылары мен 
гроссмейстерлері бас қосқан «Сәтті жұлдыз» 
халықаралық шахмат фестивалін атап *туге 
болады. Беделді іс-шара аясында балалар турнирі 
және қазақтан шыққан тұңғыш әлем чемпионы 
Бибісара Асаубаеваның шеберлік сабақтары да 
*ткізілді. Мұндай шаралар шахмат спортының 
елімізде кеңінен таралуына ықпал етпек. 
Турнирдің жүлде қоры 120 миллион теңгені 
құраса, компания жобаға барлығы 239 миллион 
теңге жұмсады.

Балалар шахматын дамытып қана қоймай, 
ұлттық лотерея тоғызқұмалақ ойынын да 
насихаттауға үлес қосып келеді. Осы мақсатта 
«Сәтті жұлдыз» ұлттық лотереясы зияткерлік 
ойындарды дамытуға бағытталған «Интеллек-
туалды сынып» әлеуметтік жобасын қолдап 
отыр. Жобаның мақсатты аудиториясы – ауыл 
балалары мен тұрғындары. Үстел ойындарын 
ойнау арқылы олар ой-*рісін кеңейтіп, уақы тын 
қызық та пайдалы *ткізеді. Бұл келешек таңдаған 

бағыттарында дамып кетуіне де септік етпек. 
Жобаны спортшы, күш-қайрат *нерінің әлем 
рекордшысы Сергей Цырульников жасап 
шығарған екен, ал «Сәтті жұлдыз» ұлттық лото-
реясы «Интеллектуалды сыныпқа» 26 миллион 
теңгеге қаржылай қолдау к*рсетті.

Рекордсмен Сергей Цырульниковпен бірлесіп 
жүзеге асырылып жатқан тағы бір маңызды 
әлеуметтік жоба «100 ауыл» деп ата лады. Сергей 
ауылдық жерлерден келген бала лар мен 
ересектерге шеберлік сабақтары мен жаттығу-
жиындарын *ткізсе, «Сәтті жұлдыз» мектептерге 
спорттық құрал-жабдықтар табыс тайды. Бұл 
жиындарға әлем және ел чемпион дары да 
шақыртылады. Сол себепті мұндай кездесулер 
балаларды бұқаралық спортқа тартуға к*мегін 
тигізбек. Жобаны ел Президенті Қасым-Жомарт 
Тоқаев та ерекше атап *ткен болатын. Bткен 
жылы ұлттық лотерея «100 ауыл ға» 20 миллион 
теңгеге жуық қаржы жұм сады.

Күш-қайрат жаттығулары әдеттегідей ұл дарға 
арналған болса, қыздар да «Сәтті жұлдыз дың» 
назарынан тыс қалған емес. Атап айтқан да, 
«Сұлу – бақытты балалық шақ аймағы» жобасы 
аясында ауыл қыздары бекзада спорт түрі – 
эстетикалық гимнастикамен айналысып, дене 
икемділігін дамытып жүр. Осылайша, мыңға 
жуық кішкентай спортшылар гимнас тика 
әлемінде *з жолдарын тапты. Спорт үйір мелері 
ауылдарда тоқтап қалмауы үшін «Сұлу» жобасы 
еліміздің үш *ңірінде 12 жаттықтырушы 
дайындап үлгерді. С*здің ретінде айта кетсек, 
жобаға 108 миллион теңге жұмсалуда.

Компания спортқа ғана емес, білімге де үлкен 
к*ңіл б*леді. Ендеше, жоғары оқу орнын да оқу 
ақысын т*лей алмай, бірақ белгілі себептермен 
грантқа түсе алмай қалған дарынды қазақстандық 
жастар үшін «Сәтті жұлдыз» ұлттық лотереясы 
оқу ақысын т*леуге дайын. 2023 жылы компания 
республиканың *ңірлік жоғары техникалық оқу 
орындарына, жалпы сомасы 40 миллион теңгені 
құрайтын 10 білім грантын б*лді. Оларды 
халықтың әлеуметтік осал топтарының балалары, 

мүмкін дігі шектеулі жандар, сондай-ақ мемле-
кеттік грантты алу үшін қажетті балл жинай 
алма ғандар ала алады. 

Жалпы, компания ерікті аударымдар түрінде 
шамамен 1 миллиард теңге жұмсаған екен, бірақ 
мұнымен шектеліп қалмақ емес, *йткені алда әлі 
талай тың жобалар мен жаңа жетістіктер күтіп 
тұр.

Нұрлан ҚОСАЙ

«СӘТТІ ЖҰЛДЫЗ»: 

Жеті жылдан астам уа�ыт бойы «Сәтті ж!лдыз» !лтты� лотереясы �аза�станды�тарды 
�ызы�ты %тетін лотереяларымен &ана емес, �уаныш сыйлайтын !тыстарымен де �уантып 
келеді. Былтырды- %зінде компания 356 миллиард те-ге болатын жалпы айналым 
�аражатыны- 303 миллиардтан астамын же-імпаздар&а т%леген екен.

СЫЙЛЫҚҚА – ШАХМАТ, ГИМНАСТИКА, 
ЖОО ГРАНТТАРЫ

Алматы қаласы �уезов ауданы №2 сотының 2024 жылғы 11 қаңтардағы анықтамасына 
сәйкес 1983 жылы 22 қарашада туған Алматы қаласының тумасы Байтеміров Дамир 
Иманбайұлын із-түссіз жоғалып кетті деп тану туралы азаматтық іс қозғалуда. 2021 жылдың 
24 наурызында үйінен жұмысқа орналасуға шығып, әлі күнге дейін оралмаған, ол туралы 
хабар іздестірілуде. Жоғалған уақытқа дейін жұмыссыз болған.

Дене-пішімі: бойы 170-175 см, арық денелі, қара шашты. 
Киімі: жеңсіз к*к жилет, қою жасыл түсті спорт костюмі, қара кроссовка. 
Байтеміров Дамир Иманбайұлының қазіргі тұрғылықты жері туралы қандай да мәліметтері 

бар болған адамдарды Алматы қаласы �уезов ауданы Қуанышбаев к*ш., 44А үйінде орналасқан 
№2 аудандық сотына немесе 102 н*мірі бойынша  хабарласуды *тінеміз. Арызданушы 
Батракова А.Д., Алматы қаласы, �уезов ауданы, Жетісу-2 шағын ауданы, 18-үй, 25-пәтер.

�а-тарды- 19 
ж!лдызы әскердегі 
тәрбиеші офицерлер 
кәсіби мереке ретінде  
атап %теді. Ал әскери 
ортада отстав ка-
д а  & ы  п о л  к о в н и к 
Бастеми Д?й сембаев 
туралы жылы лебізді 
к%п естиміз. Ол – 
тәрбиеші офицер еді. 
Aріптестері оны әлі де 
�!рметттейді. 

Ол – әскери училище 
курсан ты атанған 1974 
жылдан бергі саналы ғұ-
мы  ры  ның қырық жыл дан 
астам уақытын ел қорғауға 
ар наған азамат. Отаншыл 
перзент, мемлекет шіл 
тұлға. 

1980 жылы Новосібір 
жоғары әскери-саяси 
училищесін үздік бітірген 
жас офицерге еңбек жо-
лын Жамбыл облысы Қор-
дай ауданы Гвардейск гарнизонында рота командирінің 
саяси б*лім ж*ніндегі орынбасары лауазы мын да 
бастау бұйырған екен. Ал ғашқы жылдар жас офицер 
үшін қалыптасу мектебі болды. Рота командирінің 
орынбасары бола жүріп ысылды. Алдағы асуларды 
аларлықтай тәжірибе жинақтады.

Кейін Германиядағы Кеңес әскерлерінің тобында 
қызмет етті. Рота командирінің саяси б*лім ж* ніндегі 
орынбасарынан бастал ған мансабы құрама коман-
дирінің Тәрбие және әлеуметтік-құқық тық жұмыстар 
ж*ніндегі орын басары лауазымына дейін сәтті 
жалғасты. 

Бастеми Жантемірұлына 1982 жылы КСРО 
Қорғаныс министрі нің бұйрығымен «аға лейтенант» 
әскери атағы мерзімінен бұрын берілген. Бұл сол 
тұстағы межемен алсақ, кез келген қазақ баласы үшін 
оңайлықпен қол жеткізер жетістік емес еді.

Кейіпкеріміз 1992 жылы туған елге оралған соң бір 
жыл уақыт Торғай облысы әскери комис сарының 
әскери-саяси жұмыстар ж*ніндегі орынбасары болып 
қызмет атқарды. Бұл Қазақстан қарулы күштерінің 
құрылып жатқан тұсы болатын. Білікті маман қай 
кезде де сұранысқа ие. �рі сол тұста әскеріміз кадр 
тапшылығын қатты сезінген еді. Тұңғыш Қорғаныс 
министрі Сағадат Нұрмағамбетов жас офи церлерге 
сенім артып, жауапты лауазымдарға тағайындай баста-
ған уақыт. 

1993 жылы Сары*зек құрама сы командирінің 
тәрбие және әлеуметтік-құқықтық жұмыстар 
ж*ніндегі орынбасары лауазы мына тағайындалғанда 
Бастеми Жантемірұлы небәрі 37 жаста болатын. Ол 
бұл лауазымда 1998 жылға дейін табан аудармай 5 жыл 
тер т*гіп, *з міндетін абыроймен атқарып шықты.

Сол жылдары құрама коман дирі полковник 
Бақытжан Ер таев тың орынбасары болған Бас теми 
Жантемірұлы білімі мен бі лі гін, жасымас жігері мен 
қажы мас қайратын бір арнаға тоғыс тыра білетін, 
дұрыс шешім қабыл дай алатын басшы бола білді. 

1995 жылы Қорғаныс 
минис тр лігінің әскери 
алқасында ве  дом ство 
басшысы Бастеми Жан-
темір ұлына «полковник» 
әскери атағын мерзімінен 
бұрын тапсыр ды. Полков-
ник Б.Дүйсембаев 1995 
жылы Ресей Федерациясы-
ның В.Ленин атындағы 
әскери-саяси академиясын 
бітіріп шық ты. 1998-1999 
жылдары ҚК бас штабында 
тәрбие және әлеумет тік-
құқықтық құрылымдарды 
құ ру ға ат салысып, бас-
қарма бастығы болды. 
1999-2002 жыл дары ҚК 
�скери полиция бас бас-
қар масы бастығының 
тәрбие және әлеуметтік-
құқықтық жұ мыс тар ж*-
нін дегі орынбасары болып 
қызмет атқарып, әскери 
қ ұ  қ ы қ  қ о р ғ ау  о р г а н -
дарының тәр бие құрылым-
дарын құруға бел сене қа-
тысты.

Тәрбиеші офицердің 
мойы нын дағы жүк қашан-

да ауыр. Жеке құрамның тәртібі, олардың ара  сын дағы 
моральдық ахуал, әс кери қызметшілердің от басы 
мүше лерімен жұ мыс тың ұйымдас ты ры луын қадағалау 
бірінші ке зекте тұрады. Оған қоса, сыбайлас жемқор-
лық оқиғаларының алдын алу іс-шаралары, жеке 
құрамға теріс діни ағымдардың ұлттық қауіпсіз дікке 
тигізер залалы мен зардабын жеткізу басшыдан асқан 
ыждаһат тылық пен білімді талап етеді. Бұл қасиеттердің 
бәрін кейіпкері міздің бойынан оңай байқауға 
болатын. Бастеми Жантемірұлы ның басшылығымен 
атқарылған жұмыс тар нәтижесіз емес. Басшы ретінде 
мәдениет пен әлеу меттік салаға да ұдайы к*ңіл б*лді. 
Үлкен іс-шара лардың жоспарын *зі бекітіп, оның 
орындалуын жеке *зі қадағалайтын. Қай жерде қыз мет 
етсе де, б*лімдегі офицерлерді мәдени іс-шараларға 
белсенді қатысуға міндеттей білді. 

Полковник Б.Дүйсембаев 2012 жылы ақпанда 
Қорғаныс министрінің бұйрығымен Қазақ ұлттық 
аграрлық университетінің жанындағы �скери кафедра 
бастығы болып тағайындалды.

Осы күні ойлап отырса, әскери қызметтің қиын-
дығы мен қызы ғын бірге к*рген *мірлік серігі Сағила 
екеуі 17 гарнизон ауыс тырып ты. Ұлдары Арман мен 
Бауыр жан да әке жолымен әскери саланы таңдаған. 
Бүгінде екеуі де – еліміздегі күштік құрылымдардың 
офицерлері.

Зейнет демалысына шыққан соң да іргелі әскери 
кафедраға он жылдай басшылық жасап, болашақ 
офицерлерді дайындауға атсалысты. Бүгінде ол 
Қарулы күштерге қатысты іс-шаралардың бел орта-
сында жүреді. Жас ұрпақ тәрбиесіне арналған бастама-
лардан аянып қалған кезі жоқ. Бір кезде «Сенім деген 
нәрсе адамның жүрегінде жанып тұрған шырақ секілді 
ғой. Оны *шіріп алмау керек» деп *зі айтқандай, 
әскери тәрбиеде полковник Бастеми Дүйсембаевтың 
жаққан шырағы с*нбесіне біз де кепілміз. 

Азат ҚАЗАҚ

ПАРАСАТТЫ ПОЛКОВНИК

Жуырда Т?ркістан облысы-
ны- шал&ай елді мекендеріні- 
бірінде ауыл �ариясы жастар 
арасында психотропты препарат 
болып саналатын трамадол&а 
тәуелділер к%бейіп жат�анын 
айтып дабыл �а�ты. 

Жуырда Шымкенттік полицей-
лер 29 жастағы бикештің с*мкесі-
нен 6 бір реттік доза салынған 
«синтетика» тауып, тәркіледі. Ол 
тағы екеуін жасырып үлгерген. 
Сондай-ақ күдіктінің *зі де есірткі 
шегіп алған. Анықталғандай, ол 
есірткі салынған пакеттерді Шым-
кент те тарату үшін Тараздағы жа-
сы рын жерден алып кеткен екен. 
Сонымен бірге түнгі клубқа барған 
22 жастағы бойжеткен мен қасын-
дағы 19-дағы досы екеуі есіртікінің 
бір реттік дозасын шұлықтарына 
жасырып алып кірген жерінен 
ұсталды. Сараптама қорытындысы 
тәркіленген заттардың мефедрон 
екенін растады. 

Мәжіліс депутаты Болатбек 
�лиев *ткен аптада Шымкент 
қаласына іссапары кезінде осы 
мәселеге қатысты бірқатар *зекті 
жайттың бетін ашты.  Шымкент 
полицейлері мәжілісмен қатысқан 
жиында есірткі қылмысымен күрес 
бойынша атқарған жұмыстары 

туралы есеп берді. Ресми мәлімет 
бойынша, былтыр бұл салада 612 
қылмыстық құқықбұзушылық 
ашылған. Бұл бір жыл бұрынғыдан 
34,5 пайызға артық. Заңсыз айна-
лым нан 139 келі 191 грамм есірткі 
және 15 келі 379 грамм синтетика-
лық есірткі заттары тәркіленген. 
Шымкент қалалық ІІД бастығының 
орынбасары Серік Ергешов ұстал-
ғандардың 70 пайызы 35 жасқа 
дейінгі жастар екенін, тіпті кәме-
летке толмаған екі бала болғанын 
атап *тті. 

Алайда осыншалықты к*рсет-
кіш тің *зі Мәжіліс депутаты Болат 
Нәжметдинұлының к*ңілінен 
шық пады. 

«Есірткі қылмысының 33 па-
йыз ға к*бейгені Құқық қорғау 
орган дарының жақсы жұмыс к*р-
сет кіші дей алмаймыз. Бұл Шым-
кент қаласында есірткі саудасының 
артқанын білдіреді. Синтетикалық 
есірткіні қалай, қайдан сатып алуға 
болатыны туралы жарнамаларды 
оп-оңай кезіктіруге болады» , – деп 
қатаң ескертті Мәжіліс депутаты. 

Болатбек �лиев бұған дәлел 
іздемей-ақ наркограффитиді к*п-
қабат ты үйлерде, гараждарда, мек-

тептер мен бала бақшалар маңын-
дағы қоршау лардан табуға болаты-
нын, тіпті к*птеген тра фарет тік 
әріп бүріккіш бояумен бо ял ғанын 
еске салды.

 Мәжіліс депутаты есірткінің 
заңсыз айналымымен тосқауылдың 
түр-түрін жасап к*ру керек екенін 
ескертті. Шымкент қаласы орта-
лығындағы қоршаулар мен баға-
налар, тіпті жылу құбырларының 
үстіне де траферетпен жарнамалар 
ілінгенін атап *ткен Болат Нәжмет-
динұлы тіпті Майлықожа к*шесі-
нің бойында есірткі тасымалдаушы-
ларға арналған бос орындар туралы 
хабарландырулар әрбір 5 метр 
сайын ешқандай ке дер гісіз ашық 
түрде ілініп тұрғанын ашына жет-
кізді. Bкініштісі, тәртіп сақшы-
лары ның к*з алдында орта лық 
к*шелердің бойында болып жат-
қан бұл жағдайды қалай түсі нуге 
болады?!

«Біз ең алдымен осындай есірт-
кі граффитилерін таратып, есірткі 
қорын жинайтындарды іздеуіміз 
керек. Оның үстіне бұл бей-
небақылау орнатылған к*шелерде 
де болып отыр. Осыдан 11 жыл 
бұ рын құрылған Жедел басқару 
орталығы қаладағы 10 500 және 
3 600 ішкі бейнебақылау камера-
ларын тұрақты бақылап отыра 
алмайды. Бұл тиімді емес. Орта-
лықты кеңейту бойынша жасалып 
жатқан жобалық-сметалық құжат-
тамаға қаланы бақылау үшін жа-
сан ды интеллект қосылып, жаңа 
құрал-жабдықтар сатып алу қа-
жет», – дейді депутат. 

Осылайша, бұрын есірткі тасы-
малы қолдан-қолға *тіп жүрсе, енді 
заман ағымына қарай есірткінің де 
электронды тасымалы кеңге жайы-
лып, оның қоғамға қаупі артып 
отыр. Оның үстіне синтетика лық 
есірткі жас ұрпаққа дерт болып 
жабысты. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

ЕСІРТКІ САУДАСЫ 
АЗАЙМАДЫ
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Жыл бастал�алы бері ел спортшылары �оржынымыз�а ж"лде 
толтырып жатыр. $сіресе мергендеріміз жарап т&р. Нысана 
к*здеу, стенд ату сынды сайыстар бойынша спортшыларымыз 
�уантып жатыр. 

«ТАҢБАЛЫ» СУРЕТТЕРІН 
ТАНЫСТЫРДЫ

Кейінгі кездері Сыр елінің басты коман-
дасы «Қайсар» футбол клубының сәтсіздікке 
жиі душар болып жүргені жанкүйерлерін 
жабырқатып тұр. Команда ұжымы жүйелі 
жұмыстар жүргізгенімен, адымы ашылмаған 
клубтың басынан сан түрлі сынақтар #тті. 

Клуб тарихына к#з жүгіртсек, 2016 жылы 
аяқдопшылар қиын кезеңді бастан #ткерді. 
Қажырлы еңбектің арқасында бірінші лигаға 
түсіп қалған клуб премьер лигаға қайта 
жолдама алды. 2017 жылдан команда үздік 
алтылықтан к#рініп, жерлестеріне қуаныш 
сыйлады. Командадағы легионер лердің 
сапасы да к#з қуантты. Атап айтқанда, бір 
кездері Аякс клубының мақтанышы болған 
Джон Джошуа, Армения құрамасы ның 
ойыншысы Тигран Барсегян, Андер лехттің 
түлегі Куле Мбомбо сияқты мықты лар 
командада доп тепті. Сондай-ақ ел мақтаны-
шына айналған Мақсат Байжанов, Асхат 
Тағы берген секілді аяқдопшылар Сыр фут-
болының түлектері екені мәлім. 

Жалпы, жыл сайын сырбойылық клубтың 
қаржы мәселесі қылтиып к#рініп қа лып 
жатады. Былтырдың #зінде де ко манда 
қаржылық қиындықтың қүрсауында қалды. 
Жаңа ойыншыларды тіркеуге шектеу қойы-
лып, «трансферлік банға» ілікті. Қарыздары-
нан толық құтылмай, шектеу алынбайтыны 
белгілі болды. Сонда да сыр аяқдопшылары 
еңселерін түсірмей, есесіне жүйелі ойын 
#рнегін к#рсете отырып, премьер лигадағы 
орнын сақтап қалды. Осы лайша, «дала 
қасқыр ларының» қайсар лығы жанкүйерлерін 
бір желпінтіп тастады.

Былтыр Қызылорда облысы әкімі 
тарапынан аймақтың басты футбол коман да-
сына қолдау к#рсетіліп, қаржылық қиын-
дықтарды еңсерілетіні айтылып, жергілікті 
жанкүйерлерді қуанышқа б#легені к#птің 
есінде. Алайда бұдан да к#з қуантарлық 
нәтиже к#рінбеді.

Аяқдопшылар жалақы және басқа қиын-
дық тарды к#тере жүріп, әйтеуір #ткен жылды 
әупірімдеп аяқтады. Бұл – коман даның 
келешегіне деген к#птің күмәнін одан бетер 
арттыра түскені ақиқат.

Жаңа жыл басталған тұста клубқа қатысты 
тағы бір тың дерек тарай бастады. Халық 
арасында сырбойылық команданы сатылымға 
шығарғалы жатқаны жайында ақпарат 

желдей есті. Онсыз да сүйікті клу бының келе-
шегіне алаңдаулы күйде жүрген жанкүйерлерді 
бұл қауесет есеңгіретіп тұр. Дерекк#зге 
сәйкес, 23 қаңтардан бастап «Қайсар» футбол 
клубы сатылымға шы ғарылады делінген. 

Аталмыш ақпараттың ақ-қарасын анық-
тау мақсатында клуб әкімшілігіне хабар ласып 
к#рдік. «Қайсар» клубының баспас#з қызметі 
ел арасында тараған ақпаратты рас тап, клу-
бты сатылымға шығаруға ұйға рым жасалғанын 
мәлімдеді.

«Қайсар» клубының сатылымға шы ға-
рыл ғаны рас. Қазір команданың құны 1,6 
млрд теңгеге бағаланып отыр. Оған клубтың 
#зі, команданың базасы, Ғани Мұратбаев 
атындағы орталық стадионы және қызмет-  
тік к#ліктері кіреді. Алғашқы қатысу жарна-
сы  – 252 млн теңге. Яғни, үміткер осы 
қаржыны т#леп, сатылымға қатыса алады. Ал 
23 қаңтарда алғашқы сатылым болады деп 
жоспарланып отыр. Соның нәтижесінде, 
сатып алушыға ко манда 5 жылға сенімгерлік 
басқаруға бе ріледі. Нақты айтқанда, сатылым 
қорытын дысымен сатып алушы клубтың 51 
пайыз меншік иесі атанса, ал қалған 49 пайыз 

мемлекеттің құзырына кіретін болады», – деп 
түсіндірді бұл жайында клубтың баспас#з 
хатшысы Ерасыл Шәрібек.

Клубтың сатылымы т#ңірегінде жан-
күйер лердің пікірі де сан түрлі. Футбол жа-
нашыр лары бұл қадам құптарлық бастама 
екенін мәлімдеп отыр. Тек клубты меншігіне 
алған адам аяқдопшыларға тиісті жағдай 
жасап, жоғары нәтиже к#рсеткенін қалайды.

«Менің ойымша, Қазақстан футболы, 
оның ішінде Сыр футболы дамуы үшін тың 
бастамалар қажет. Бұл тұрғыда футбол 
жанкүйері ретінде бірінші кезекте футболды 
мемлекеттен қаржыландыру тиімсіз деп 
есептеймін. Bлемдік тәжірибеде к#птеген 
танымал клубтар белгілі бір инвестордың 
қаржыландыруы арқылы жоғары нәтиже-
лерге қол жеткізіп жатқанын білеміз. Біздің 
елге де осындай жүйеге к#шу қажет. Сондық-
тан бұл бастаманы қолдаймын. Тек инвестор 
тарапынан клубты құрдымға жібермей, жү-
йелі жұмыс жүргізуге жағдай жасаса игі. 
Клубтың жаңа иесі табылып жатса, Сырдың 
басты футбол командасын жоғары нәтиже-
лерге бастайтын тың мүмкіндіктер қарас-
тырады деп ойлаймын», – дейді «Дала 

қасқырлары» жанкүйерлер қозғалысының 
к#шбасшысы Эрик Теңізбаев.

Футбол жанашырының пайымдауынша, 
Америка және Еуропа елдерінің кәсіпқой 
футбол командалары инвестордың жеке 
қаржыландыру жүйесімен жұмыс істеп келеді. 
Бұл #зінің тиімділігін де к#рсетті. Сондықтан 
біздің елге де мұндай жүйеге кезең-кезеңімен 
к#шкен дұрыс екенін алға тартады. Ал мемле-
кеттен қаржыландыру жүйесі балалар мен 
жас#спірімдер спортына және спорттық 
нысандар салу мен оның инфрақұрылымын 
дамытуға бағытталуға тиіс деп есептейді. 

Ең бастысы, клубтың жаңа иесі коман-
даның жұмысын жандандыруға қажетті 
қаражат құйса, аяқдопшылардың нәти желі 
ойын к#рсетуіне жол ашылары с#зсіз. Бұл 
тәсіл әлемдік тәжірибеде кеңінен қол даны-
латыны белгілі болып отыр.

Bзірге сатылымға шыққан командаға 
қызығушылық танытып отырғандар бой 
к#рсете қоймапты.   

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

�АЙДА БАРАДЫ?�АЙДА БАРАДЫ?

Аталған сайыстар бойынша ел 
қоржыны тағы 3 жүлдемен толық-
ты. Нысана к#здеуден Индонезия 
астанасы Джакартада #тіп жатқан 
Азия чемпионатында ел мергендері 
тағы да жүлделі болды. Бұл жолы 
10 метр қашықтықтағы жылжы-
малы нысананы к#здеу бойынша 
Фатима Ирназарова алтын алды. 
Ал ерлер бәсекесінде Илья Зотеев 
қола жүлдені қанағат тұтты. Сон-
дай-ақ ол Андрей Худяков, Асадбек 
Назиркульевпен бірге командалық 
сайыста 2-орынға табан тіреді. 

Қазір ел құрамасында 4 алтын, 
2 күміс, 5 қола медаль бар. 

– Спортшылар к#ңілден шық-
ты. Біз жүлделі үш орын мен екі 
лицензия аламыз деп уәде берген 
едік. Айтқан с#зімізде тұрдық. Біз 
ойлағаннан да жақсы #нер к#рсе-
тілді. Енді жаттығуды үдете түсу 
керек. К#п ұзамай Египеттегі әлем 
кубогіне аттанамыз. Кейін елде 
жаттығу жиынын #ткіземіз, – деп 
ны сана к#здеуден Қазақстан ко-
ман да сының бас бапкері Ольга 
Дов гун алдағы жоспарымен б#ліс ті.

�ола дәуірінен сыр шертетін 
«Та3балы» петроглифтері 
алматылы� студенттерге 
таныстырылды. 

Орал Таңсықбаев атындағы 
#нер колледжінің шәкірттеріне 
тасқа қашалған суреттердің тарихы 
баяндалды. Алматы облысы Жам-
был ауданындағы 3 800 гектарға 
созылған ашық аспан астындағы 
кешенде 5 мыңнан астам жартас 
суреті сақталған. К#рмеге Таң-
балы дағы танымал бейнелердің 
суреттері қойылған. Қызметкерлер 
#нер колледжінің студенттеріне 
бірнеше мың жыл бұрын салынған 

суреттердің тарихын, мағынасын 
түсіндірді. Тастағы к#ріністер сол 
заманда #мір сүрген адамдардың 
тұрмысы мен әдет-ғұрыптарынан 
ақпарат береді. 

– Суреттердің негізгісі қола 
дә уі ріне жататын және Таңбалы-
ның тарихи маңыздылығын ай-
шық тайды. Атап айтатын болсақ, 
күн басты бейнелері, қола дәуірін-
де қасиетті мал болып саналған 
мүйіз ді жануарлар: бұғы, бұқа 
бейнелері деген сияқты суреттерді 
қойдық, – деді «Таңбалы» мемле-
кеттік та ри хи-мәдени және табиғи 
музей-қорығының б#лім басшысы 
Қуаныш Нұрмақсұтов.

Болат Аюханов атындағы би 
театрының ұжымы жаңажылдық 
мереке күндері гастрольдік сапар-
мен ел аймақтарында аталған ба-
летті сахналаған болатын. Екі актілі 
сахналық туындыға бейнеқойылым-
дар қосылған. ҚР мемлекеттік 
академиялық би театрының бас 
хореографы Гүлфида Ғафурқызы 
бұл қойылым ның балама ретінде 
ұсынылғанын айтып #тті.

«Қыс біз үшін әрқашан «Щел-
кун чикпен» есімізде қалады. Сон-
дық тан қазір барлық театр да жаңа-
жылдық теңдесі жоқ «Щелкунчик» 
қойылымы к#рсе тілуде. Біз «Щел-
кунчикке» осындай балама жасап, 
«Қар ханшайымын» к#рермен 
назарына ұсындық. Nйткені бұл да 
тамаша ертегі. Nте қызық әрі 
мейірімділікке үндейді», – деді ол.

«ҚАР ХАНШАЙЫМЫ» 
БАЛЕТІ ҚОЙЫЛДЫ

Алматыда�ы Мемлекеттік академиялы� би театрыны3 труппасы 
к*рермендерге «�ар ханшайымы» балет �ойылымын &сынды. 
Жазушы Ганс Кристиан Андерсенні3 әйгілі �ыс�ы ертегісіні3 
�ойылымы Лермонтов атында�ы драма театры сахнасында *тті. 

Футболдан ел біріншілігінде Сыр өңірінің намысын қорғап 
жүрген «Қайсар» командасы қиын кезеңге тап болған 
секілді. Соңғы жылдары қаржылық қиындықтарды 
бастан өткерген клуб жақын күндері сатылымға 
шығарылмақшы.

«Қайсар» «Қайсар» 
ñàòûë

ñà
ñàòûë

ñà


